
معاون اجتماعی پلیس فتا کشــور، هفت توصبه 
درباره فعالیــت در بازارهــای ارز دیجیتال ارائه 
کرد. ســرگرد جواد مختاررضایــی در گفت وگو 
با ایســنا گفــت: ارزهــای دیجیتــال، یکی از 
بازارهای جدید و جذابی هســتند کــه امروزه 
متقاضیــان زیــادی نیــز دارنــد اما بــه دلیل 
نوسانات شــدید و ریســک بالایی که دارند، به 
 یکی از حوزه های پرخطر برای ســرمایه گذاری 

تبدیل شده اند. 
وی افزود: در برخورد بــا این ارزها باید دقت کرد 
که ممکن است عده ای از این بازارها سود کرده و 
درآمد خوبی کسب کنند؛ اما متاسفانه بسیاری از 
افراد نیز در معرض خطرات ناشی از کلاهبرداری و 
سوءاستفاده های مالی قرار می گیرند و دارایی های 

خود را از دست می دهند.
معــاون اجتماعی پلیــس فتا فراجــا ادامه داد: 
برهمین اساس جرائم و کلاهبرداری های حوزه 
ارزهای دیجیتال و رمزارزها به یکی از اولویت های 
پلیس فتا مبدل شــده و پلیس فتا علاوه بر ارائه 
آموزش هــای لازم در این باره، بر لــزوم رعایت 
نکات ایمنــی در معاملات و نگهــداری ارزهای 
دیجیتال تأکید می کنــد. مختاررضایی گفت: 
هموطنان باید توجه داشــته باشــد که قبل از 
هرگونه اقدام و فعالیت در این بازارهای دیجیتال، 
باید آموزش های لازم را در این باره کسب کنند و 
به نکات امنیتی توجه کنند تا در دام کلاهبرداران 

گرفتار نشوند.

وی با اشــاره به نکات امنیتی کــه کاربران باید 
رعایت کنند؛ افــزود: هموطنان باید توجه کنند 
که تنهــا در صرافی های معتبــر ثبت نام کرده و 
از ثبت نــام در صرافی های ناشــناس خودداری 
کنند؛ زیــرا صرافی های نامعتبر ممکن اســت 
به منظور کلاهبرداری راه اندازی شــده باشند. 
همچنین اســتفاده از موتورهای جستجو برای 
یافتن صرافی ها نیز می تواند خطرناک باشد، زیرا 
ممکن است به سایت های جعلی هدایت شوید که 
با جعل هویت صرافی های معتبر به دنبال سرقت 

اطلاعات شما هستند.
مختاررضایی بــا تاکید بر اینکــه رمز کیف پول 
دیجیتال خود را با کسی در میان نگذارید؛ گفت: 
یکی از ناامن تریــن اقدامات در ایــن حوزه، در 
اختیار گذاشتن رمز ۱۲ یا ۲۴ کلمه ای کیف پول 
به افراد دیگر است. این رمز، تنها راه دسترسی به 
دارایی های دیجیتال شماســت و باید به صورت 
محرمانه حفظ شود. همچنین برای اطمینان از 
امنیت دارایی های دیجیتال خود، بهتر اســت از 
کیف پول های سخت افزاری استفاده کنید. این 
کیف ها با عدم اتصال به اینترنت، دسترسی هکرها 

را دشوارتر می کنند.
وی افزود: در این نوع بازارها تبلیغات گسترده ای 
انجام می شــود که ممکن اســت توســط افراد 
غیرحرفه ای و کلاهبردار هدایت شوند. به همین 
دلیل توصیه می شود به تبلیغات و سیگنال دهی 
برای خریــد رمزارزها در شــبکه های اجتماعی 

توجهی نکنید؛ زیــرا این افراد ممکن اســت با 
ارائه اطلاعات غلط، شــما را به خرید رمزارزهای 

بی ارزش ترغیب کنند.
معاون اجتماعی پلیس فتا فراجا با اشاره به فعالیت 
برخی شرکت های هرمی در این بازارها ادامه داد: 
شاهد هستیم که در این حوزه عده ای با وعده های 
دروغین درباره کسب سود بیشتر افراد را ترغیب 
به شرکت در طرح های هرمی می کنند که معمولا 
این طرح ها پس از جمع آوری سرمایه کاربران به 
پایان می رسند و سرمایه های افراد از بین می رود.

مختاررضایی با اشاره به فعالیت لحظه ای بازارهای 
ارز دیجیتال گفت: ارزهای دیجیتال به طور ذاتی 
بسیار پرنوسان هستند و قیمت آن ها می تواند در 
کوتاه مدت تغییرات شــدیدی داشته باشد. این 
ویژگی، ســرمایه گذاری در این حوزه را بســیار 
ریسکی می کند و ممکن است افرادی که تجربه 
کافی ندارند، به راحتی دچار ضررهای ســنگین 
شوند؛ به همین دلیل کاربران باید هر لحظه به این 

تغییرات و نوسانات توجه داشته باشند.
وی در پایان به کاربران توصیه کرد که در خرید، 
فروش و نگهــداری رمزارزها، اصــول ایمنی و 
محافظتی را رعایت کرده و از استفاده از صرافی ها 
و کیف پول های نامعتبر خودداری کنند. رعایت 
این نکات می توانــد تا حد زیــادی از خطرات و 
کلاهبرداری هــای احتمالی جلوگیــری کند و 
امنیت کاربران را در فضــای دیجیتال تضمین 

می کند.

سخنگوی شــهرداری تهران با تأکید بر مقاوم سازی 
لرزه ای پل های پایتخت طبق مطالعات صورت گرفته 
و اولویت بندی شــده، اعلام کرد که حدود ۸۴ درصد 
عرشــه های پل های تهران به صورت بتنی بوده و ۶۵ 
تقاطع تهران نیز نیازمند بهسازی لرزه ای و مقاوم سازی 
است. عبدالمطهر محمدخانی در گفت وگو با ایسنا، 
درباره بهســازی لــرزه ای پل های پایتخــت، اظهار 
داشت: بالغ بر ۴۸۰ تقاطع غیرهم سطح در اتوبان های 
مختلف شهر وجود دارد که هرکدام از این تقاطعات 
نیز مشتمل بر یک یا چند پلُ هستند و حتی قدمت 
ساخت بعضی از آن ها به پیش از انقلاب باز می گردد 
و طبیعتاً تردد پرُشمار و ترافیک محورهای مختلف، 
موجبات فرسودگی و آسیب پذیری بعضی از آنها در 

برابر زلزله های »شدید« را فراهم کرده است.
وی درباره آمار سن پل های شهر، خاطرنشان کرد: از 
میان بیش از ۸۰۰ پل کوتــاه و بلند در نقاط مختلف 
شــهر )واقع در حدود ۴۸۰ تقاطع غیرهم ســطح(، 
حدود ۵۰ پل قبل از انقلاب اسلامی ساخته شده اند 
و می توان گفت بیشتر از ۵۰ ســال سن دارند و دقت 
کنید که فرسودگی ناشی از ترافیک پرشمار تهران و 
از طرفی، پایین بودن تکنولوژی ساخت در آن زمان، 
ضرورت مقاوم سازی و بهسازی آنها را در برابر زلزله های 

احتمالی، چند چندان می کند.
سخنگوی شــهرداری تهران اضافه کرد: حدود ۱۵۰ 
پل نیز در ۷۱ تقاطع پایتخت، بین سال های ۵۷ تا ۸۱ 
ساخته شده اند که برخی از آنها باتوجه به گذر بیش از 
۲۰ سال، نیازمند بررسی های ویژه و گاهی مقاوم سازی 

در برابر زمین لزره احتمالی هستند. بیشتر تقاطع های 
غیرهم سطح و پل های سطح شهر تهران، عمدتاً بعد از 
آغاز دهه ۸۰ ساخته و تحویل شهروندان شده است؛ 
بنحوی که شاهد بهره برداری بیش از ۶۰۰ پلُ جدید 
در این بازه زمانی هستیم. محمدخانی درباره کیفیت 
ساخت پل های تقاطعات غیرهم سطح تهران نیز اظهار 
کرد: همان طور که می دانید عرشه عمده پل های شهر 
به صورت بتنی و با استفاده از تکنیک های مختلف فنی 
ساخته و به بهره برداری رسیده است. البته ۱۴ درصد 
عرشه  پل های پایتخت نیز به صورت فلزی ساخته شده 
است. اما حدود ۸۴ درصد عرشه ها به صورت بتنی است.

وی با اشــاره به اینکه پس از اتفاقات تلخی که در اثر 
زمین لرزه در مناطق مختلف کشور به وقوع پیوست، 
بازنگری در عملکرد ســازه ای پل های پایتخت مورد 
دقت قرار گرفت، تصریح کرد: طبیعتاً در درجه نخست 
موضوع بهسازی و مقاوم سازی در برابر زلزله احتمالی 
قدیمی تریــن پل ها مثل پل نصر، پــل آزمایش، پل 
کریمخان و... در دستور کار قرار گرفته است و همکاران 
من در حوزه فنی و عمران شهرداری تهران تدابیر لازم 
را برای اطمینان از عملکرد مناسب این سازه ها انجام 
دادند. سخنگوی شهرداری تهران به پیچیدگی های 
موضوع مقاوم ســازی لــرزه ای پل هــای تقاطعات 
غیرهم سطح پایتخت اشاره و اظهار کرد: همان طور 
که می دانید عمده این سازه ها زیر بار سنگین ترافیکی 
قرار دارند. طبیعتاً نمی توان آنها را برای انجام عملیات 
عمرانی مسدود کرد. همچنین گاهی مقاوم سازی یک 
پل، هزینه های بیشتری از ساخت همان پل در همان 

نقطه خواهد داشت. اما بخاطر ملاحظات ترافیکی و 
امنیت روانی جامعه، چاره ای جز مقاوم سازی آنها وجود 
ندارد. محمدخانی با اشاره به آنکه مقاوم سازی لرزه ای 
پل ها طبق مطالعات صورت گرفتــه و اولویت بندی 
شده، تکلیف قانونی مدیریت شهری است، گفت: بنابر 
بررسی ها، پل های بالغ بر ۶۵ تقاطع در مناطق مختلف 
شهر نیازمند بهسازی لرزه ای و مقاوم سازی شناخته 
شد و همکاران من در معاونت فنی و عمران، طرح های 
لازم برای مقاوم ســازی بیش از ۵۰ تقاطع را تهیه و 
ابلاغ کردند. همچنین عملیات عمرانی برای بهسازی 
لرزه ای این سازه ها صورت گرفت. وی در پاسخ به این 
سؤال که کدام پل ها و چه تعداد در این دوره مدیریت 
شهری مورد مقاوم ســازی لرزه ای قرار گرفته؟ بیان 
کرد: با تلاش همکاران من عملیات مقاوم ســازی و 
بهسازی پل های بیش از ۳۰ تقاطع در مناطق مختلف 
تهران به صورت کامل عملیاتی و اجرا شده است. مثلًا 
ستون های پل همت-ولیعصر به صورت کامل در برابر 
هر خطر احتمالی، مقاوم سازی شد. یا بهسازی لرزه ای 
پل همت-گاندی، همت-شیخ فضل الله و همت-کن 
نیز مورد توجه قرار گرفت. سخنگوی شهرداری تهران 
در خاتمه با تأکید بر اینکــه هیچ گونه نگرانی از بابت 
مقاومت هیچ کــدام از پل های تهران در برابر فشــار 
ترافیک وجود ندارد، اظهار کرد: آنچه مورد تأکید بود، 
مقاومت این پل ها در برابر خطرات احتمالی »زلزله« 
آن هم در مقیاس بسیار شدید است که با تلاش های 
همکاران من در حوزه فنی و عمران به زودی به صورت 

کامل مرتفع خواهد شد.

شــهردار منطقــه ۶ با اعــلام خبر ســاماندهی 
دستفروشان محور انقلاب طی یک ماه آینده، گفت: 
زمینی برای دستفروشــان خیابان انقلاب در نظر 

گرفته شده است.
به گزارش ایسنا، پس از ســاماندهی دستفروشان 
چهارراه ولیعصر و اســتقرار آن ها در کوچه سرمد 
تعدادی از دستفروشــان این محدوده بدون غرفه 
این محور در  خیابان انقلاب مســتقر شده و حالا 
پس از گذشت مدتی خیابان انقلاب تبدیل به بازار 
دستفروشان شده است و با توجه به عرض کم این 
خیابان عابران در رفت و آمد خود با مشکل مواجه 

شده اند.
یاسر نکوفال،  معاون امور مناطق شرکت ساماندهی 
صنایع و مشاغل شهر تهران در این خصوص با اشاره 
به بازدید اخیرش از این محور به ایســنا می گوید: 
ساماندهی این محور در دستور کار قرار گرفته است 
و آقای گودرزی، معاونت خدمات شهری شهرداری 
تهران نیز روی این موضوع حساسیت ویژه دارد و بر 
ساماندهی محور خیابان آزادی از میدان آزادی تا 
شــرق خیابان ولیعصر تأکید داشته اند تا وضعیت 

ساماندهی آن به نتیجه برسد. سیدمرتضی روحانی 
شــهردار منطقه ۶ تهران نیز بــه آخرین وضعیت 
ساماندهی دستفروشان خیابان انقلاب اشاره کرده 
و می افزایــد: یکی از برنامه هــای معاونت  خدمات 
شــهری و شــهرداری مناطق ۱۱ و ۶، ساماندهی 
ســد معبر مقابل پارک شــهر بود که در این راستا 
به همراه موســوی شــهردار منطقه ۱۱، معاونت 
عوامل خدمات شــهری مناطق ۱۱ و ۶، قلی بیگی 
مدیرعامل شرکت ســاماندهی صنایع و مشاغل و 
یزدی مدیرعامل شرکت شهربان نیز جلساتی برگزار 
 کردیم و قرار شد که در چند مرحله این ساماندهی 

صورت گیرد.
وی ادامه می دهد: در مرحله اول پاکسازی پیاده رو 
پارک شــهر و چهارراه ولیعصر)عج( را اجرا کردیم 
و برای حل مشــکل منطقه ۱۱ یک زمینی به اسم 
سرمد در نظر گرفته شد و برای حضور دستفروشان 
چهارراه که ثبت نام اولیه را انجام داده بودند، تجهیز 
شد؛ البته نه به طور دائمی بلکه قرار شد افرادی در 
آن زمین مستقر و ساماندهی شوند. این زمین در 
قسمت شــمال غربی چهارراه ولیعصر در منطقه 

شش واقع شده است که در ادامه این برنامه ریزی ها 
نیز ساماندهی و پاکســازی محور انقلاب  همانند 
محور ولیعصر در دستور کار شهرداری تهران است.

شــهردار منطقه ۶ اضافه می کنــد: زمینی برای 
دستفروشــان محور خیابان انقلاب در نظر گرفته 
شده و ان شاءالله کســب و کار خود را در آن مکان 
پیگیری خواهند کرد و طی یه ماه آینده جلســات 
برگزار شــده و این کار در نهایت بــه انجام خواهد 

رسید.
او درباره آخرین وضعیت ســاخت و ساز غیرمجاز 
دانشگاه تهران گفت: بالاتر از اتوبان حکیم و نرسیده 
به همــت در محــدوده ای معروف بــه ژئوفیزیک 
یک مجموعه خوابگاهی شــروع به ساخت کرد و 
اخطارهای لازم به آن ها داده شــد که در نهایت با 
دستور قضایی ساخت و ساز متوقف شد و راهنمایی 
شدند تا با اخذ مجوز این کار را انجام دهند. با توجه 
به تغییر مدیریت دانشگاه تهران ساخت و ساز آن 
مکان دیگر در اولویت نیست و قرار شد مسائل اولیه 
دانشگاه انجام شود و بعد از آن پیگیری خواهند کرد 

تا این مشکل حل شود.

وزیر آموزش و پرورش با اشاره به دیدار با مقام معظم 
رهبری گفت: دیدار رهبری هم فرصت استثنایی 
برای نظام تعلیم و تربیت بود که با شــور و شــوق 
بی نظیر دانش آموزان همراه  شد. به گزارش ایسنا، 
علیرضا کاظمی در بیست و هشتمین جلسه شورای 
معاونان که در محل وزارت آموزش و پرورش برگزار 
شــد، بیان کرد: انتظار می رود تلاش و ممارســت 
همکاران در این وزارتخانه بر رشد و پیشرفت روزانه 

در رفع مشکلات  باشد.
وی با اشاره به سفر هفته گذشته به دو استان البرز و 
اردبیل، گفت: در سفر به استان البرز اقدامات خوبی 
در نهضت مدرسه سازی و بهره برداری از چندین 
پروژه آموزشی و ورزشــی صورت گرفت. وی ادامه 
داد: در استان اردبیل مدرســه دارالفنون در قامت 
دارالفنون تهران بــا ۳۰ کلاس درس و با امکانات 
بسیار قابل توجه و برخوردار از استانداردهای لازم، 
بازگشایی شد. هر چند مهم تر از فضای فیزیکی این 
پروژه، اندیشه ای اســت که در ماورای این مدرسه 

شکل گرفته است.
کاظمی بــا بیــان اینکه این مدرســه بــا کمک 

ســرمایه گذار بنا شده اســت، گفت: مقرر شد ۴۰ 
مدل از این مدرســه بــا عنــوان »دارالفنون« در 
سراسر کشــور احداث شــود؛ بنا داریم تا با ایجاد 
یک الگوی مدیریتــی در جهت ســاخت و ایجاد 
 دارالفنون هایی در استانها با تمرکز بر کیفیت بخشی

 ایجاد شود.
کاظمی در ادامه ارائه گزارش از سفر به اردبیل بیان 
کرد: در این اســتان ۱۲هزار کلاس درس از سال 
گذشته تخریب و بازسازی و  سامانه های گرمایشی ۷ 
هزار مدارس نیز بهسازی شد تا دانش آموزان در آغاز 
فصل سرما نگرانی نداشته باشند. کاظمی با اشاره به 
دیدار با مقام معظم رهبری گفت: دیدار رهبری هم 
فرصت استثنایی برای نظام تعلیم و تربیت بود که با 

شور و شوق بی نظیر دانش آموزان همراه  شد.
وی به بخــش دیگری از فرمایــش رهبری در این 
جلسه اشــاره کرد و افزود: رهبری به تلاش برای 
حفظ و معرفت افزایی در مراســم ۱۳ آبان تأکید 
داشتند و ما نیز در این زمینه باید برنامه های اساسی 
و متقنی داشته باشــیم. کاظمی افزود: همچنین 
رهبری فرمودند در مســیر رویایی حرکت علمی 

کشور به پشتیبانی های معنوی از جمله ذکر و شکر 
نیازمندیم.

وی درباره نکته دیگری از فرمایش رهبری مبنی بر 
اینکه دشمن در حال تلاش است که حافظه ملت 
از جنایات که در جهان رقم می خــورد، پاک کند 
گفت: در هیچ شرایطی نباید  این جنایات از اذهان 
فراموش شود و باید تبیین این جنایات برای آحاد 
جامعه در سرلوحه کارمان باشد و وحشی گری ها و 
جنایات آمریکا ورژیم صهیونیستی به دانش آموزان 

و نسل های جدید معرفی شود.
وی ضمن تبریک به جامعه دانش آموزی و تیم های 
ورزشی المپیک که موفقیت ها و مدال هایی آوردند، 
تصریح کرد: جای تقدیر و تشکر دارد که برای اولین 
بار تیم ورزشــی دانش آموزی جایگاه پنجم را در 
جهان با کسب ۲۶ مدال طلا بدست آورده است. به 
گزارش مرکز اطلاع رسانی و روابط عمومی وزارت 
آموزش و پــرورش، کاظمی با تقدیــر از عملکرد 
کارکنان گزینش؛ از  بازنگــری در احراز صلاحیت 
۶ هزار نیــروی در حال جذب آمــوزش و پرورش 

خبر داد.

۶۵ تقاطع تهران نیازمند بهسازی لرزه ای و مقاوم سازیهشدارهای پلیس فتا درباره فعالیت در بازارهای ارز دیجیتال

بازنگری در احراز صلاحیت ۶۰۰۰ نیروی آموزش و پرورشساماندهی دستفروشان خیابان انقلاب طی یک ماه آینده
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124.5 لیتر بنزین توزیع شد

افزایش ۷ درصدی 
مصرف بنزین 

ساخت نهضت ملی 
مسکن در ۱۱ صنعت شهر 

۲۵۰ همت سرمایه 
در بنادر جذب شد

آورده مردم در نهضت 
مسکن محقق شد

مدیرعامل صندوق ملی مســکن با اشاره به 
اینکه ۵۰۰ هزار میلیارد تومان در نهضت ملی 
مسکن هزینه شد، گفت: بانک ها به بیش از سه 
چهارم تعهدات خود در نهضت ملی مسکن 
عمل نکردند. محمدرضا مهدیار اســماعیلی 
مدیرعامل صندوق ملی مســکن با اشاره به 
نقش صندوق ملی مســکن در ساخت و ساز 
مســکن گفت: صندوق ملی مســکن طبق 
قانون جهش تولید مســکن بــه عنوان نهاد 
تأمین کننده منابع مالی بخش مسکن برای 
پیشــبرد اهداف مدنظر قانون شکل گرفت. 
این صندوق در آبــان ۱۴۰۱ در نظام اداری 
کشور تأسیس شــد که وظیفه آن تجمیع و 
تخصیص بهینه منابع به بخش مسکن برای 
محقق شدن اهداف قانون جهش تولید مسکن 
است. مدیرعامل صندوق ملی مسکن با اشاره 

به اینکه مجموعه ای از منابع...
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از تعرفه 15 درصدی تا سهم پرچم دارها از واردات؛

بازگشت آیفون 
به بازار ایران

500 هزار میلیارد تومان در نهضت ملی مسکن هزینه شد

تامین منابع مالی نهضت ملی مسکن
صفحه۲

صفحه3

تجارت  خارجی  ایران ۱۰۰ میلیارد  دلاری  شد
تا   پایان   مهرماه؛

بعــد از گذشــت دو ســال از واردات آیفون مدل 
۱۴ به بالا، حالا صحبــت از از ســرگیری واردات 
همه مدل های این برند با تعرفــه ۱۵ درصد برای 
واردات تجاری است، اما ســایر جزئیات زمان آغاز 
ثبت ســفارش و نوع ارز تخصیصی و مهم تر از آن 
 دلیل ممنوعیت بعــد از آزاد شــدن واردات هنوز 
مشخص نیست. از ابتدای پاییز ۱۴۰۱ واردات آیفون 
۱۴ به بالا به شکل تجاری و مسافری به کشور ممنوع 
شد. این تصمیم باعث شد قیمت آیفون ۱۳ به دلیل 
داشتن رجیستری و گارانتی از آیفون ۱۴ و ۱۵ قاچاق 
گران تر شده و بعضا عده ای ترجیح دهند با پول کمتر 
از آخرین تکنولوژی موجود استفاده کنند و در کنار 
آن با استفاده از یک موبایل ارزان قیمت سیم کارت 
خود را فعال کنند و با جدیدتریــن مدل آیفون به 
اینترنت یک موبایل ارزان متصل شوند. اما خرداد 
ماه امســال تصویب نامه هیئت وزیران منتشر شد 
که بر اساس آن با توجه به ممنوعیت واردات تلفن 
همراه هوشمند با نشان تجاری اپل، در صورت لغو 
ممنوعیــت آن در آینده توســط مراجع ذیصلاح، 
ســود بازرگانی آن به میزان ۹۶ درصد پیش بینی 
خواهد شد. از طرف دیگر اوایل شهریور ماه سید ستار 
هاشمی- وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات دولت 
چهاردهم - همزمان با آغاز کار خود در پاسخ به سوالی 
درباره رجیستری گوشی های تلفن همراه اپل گفته 
بود که »تصمیم گیری درباره رجیستری آیفون ۱۴ 
و ۱۵ در حوزه وزارت صنعت، معدن و تجارت است 
که پیگیری می کنیم و منتظر می مانیم که چه اتفاقی 
خواهد افتاد«. در نهایــت چند روز پیش مصوبه ای 
در جلسه هیئت دولت برای رفع ممنوعیت آیفون 
صادر شده که بر این اساس سه دستگاه شامل وزارت 
صمت، ارتباطات و معاونت حقوقی ریاست جمهوری 

مامور شدند آیین نامه واردات...



اقتصاد2
ایران

افزایش ۷ درصدی مصرف بنزین 
مدیرعامل شــرکت ملی پخش فرآورده های 
نفتی با اشــاره به رشــد ۷ درصدی مصرف 
بنزین گفــت: از ابتدای ســال تــا ۱۲ آبان 
میانگین ۱۲۴.۵ لیتر بنزین توزیع شــده در 
 حالی که این رقم پارســال ۱۱۶ میلیون لیتر

 بود. 
به گزارش مهر، کرامت ویس کرمی مدیرعامل 
شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی گفت: از 
شــهریور ماه اقداماتی برای افزایش سوخت 
نیروگاه ها صورت گرفته اســت به طوری که 
سطح ذخایر نیروگاهی دستگاه های متعددی 
درگیر هستند که بتوانیم زمستان پیش رو را 

پشت سر بگذاریم.
وی ادامــه داد: بــا توجــه به کاهــش ۳.۸ 
درصــدی دمــای هوا بــه تبــع آن مصرف 
ســوخت هم افزایش پیدا می کند. بنابراین 
باید با همکاری دستگاه ها و مدیریت مصرف 
سوخت نیروگاهی رو تأمین کنیم. مدیرعامل 
شــرکت ملی پخش ادامه داد: سطح ذخایر 
سوخت مایع تابعی از مصرف است و با توجه 
به میــزان گاز تحویلی، راندمــان نیروگاهی 
 و معــادل ســوخت مصرفی کــه مدیریت 

می شود، است.
ویس کرمی خاطرنشــان کــرد: در ابتدای 
شــهریور ۱۴۰۳ و بــا اســتقرار دولــت 
چهاردهــم وضعیــت ذخایر ســوخت مایع 
ابتــدای کاهش یافــت. از ســوی دیگر نیز 
شــاهد کاهــش ۲۳ درصدی ذخایــر نفت 
کــوره بودیــم کــه در مجمــوع ۳۶ درصد 
ذخایر ســوخت مایع در نیروگاه ها نســبت 
 به مدت زمان مشــابه ســال گذشته کاهش 

داشته است.
وی با اشاره به میزان نفت گاز و نفت کوره که 
از شهریور تاکنون تحویل داده شده، تصریح 
کرد: در زمینــه نفت گاز در شــهریور ماه ۲ 
درصد افزایش سوخت تحویلی به نیروگاه ها 
را داشــتیم. ویس کرمــی در ادامه گفت: در 
حالی که میانگین مصرف بنزین ۱۳۳ میلیون 
لیتر در روز بوده در شرایطی که اولویت تأمین 
بنزین بوده تولید ســوخت نیروگاه ۲ درصد 
افزایش داشته است همچنین مهر ماه ۶ درصد 
و از ابتدای آبان تاکنون ۶ درصد تولید افزایش 

داشته است.
مدیرعامل شــرکت ملی پخش فرآورده های 
نفتی اضافه کرد: نفت کوره هم همین شرایط 
را دارد با این تفاوت کــه در آبان ماه ۵ درصد 
تولید افزایش داشته است. به گفته وی، نفت 
گاز بــا ۳۲ درصد افزایــش در مهرماه ۲۷.۵ 
میلیون لیتر و در آبان ماه ۴۲.۶ میلیون لیتر 
بوده در حالی که این رقم سال گذشته ۲۳.۷ 
میلیون لیتر بوده اســت. همچنین میانگین 
سوخت تحویلی در ســال جاری ۲۵ میلیون 

لیتر بود.
ویــس کرمــی تاکیــد کــرد: نفــت کوره 
تحویلــی بــه نیروگاه هــا در شــهریور ماه 
۷۵ درصد افزایــش داشــته و در مهر ماه به 
۸۰ درصد رســید. از ابتدای ســال تا اواسط 
آبــان ۶۰ درصــد افزایش تحویل داشــتیم 
و به طور کلــی ۳۸ درصد افزایــش تحویل 
ســوخت مایع بــه نیروگاه ها داشــتیم. به 
گفتــه وی، کاهــش ۳.۸ ســانتی گــرادی 
 موجب شــد مصرف ســوخت مایع افزایش 

پیدا کند.
ویس کرمی اضافه کرد: بنزین در کشــور از 
ابتدای ســال تا ۱۲ آبان به صورت میانگین 
۱۲۴.۵ لیتر توزیع شــده در حالی که ســال 
گذشته ۱۱۶ میلیون لیتر بوده است بنابراین 
۷ درصد افزایش مصرف داشــتیم. وی افزود: 
توزیع بنزین در آبان ماه ســال گذشته ۱۱۴ 
میلیون لیتر بوده اســت در حالی که در سال 
جاری به ۱۲۲ میلیون لیتر رســیده که رشد 
۷.۵ درصــدی را در ۱۲ روز آبان ماه نشــان 

می دهد.

خبر

مدیرعامل صنــدوق ملی 
مسکن با اشــاره به اینکه 
۵۰۰ هــزار میلیارد تومان 
در نهضــت ملی مســکن 
هزینه شد، گفت: بانک ها 
به بیش از سه چهارم تعهدات خود در نهضت ملی 

مسکن عمل نکردند.
به گزارش مهــر، محمدرضا مهدیار اســماعیلی 
مدیرعامل صندوق ملی مســکن با اشاره به نقش 
صندوق ملی مسکن در ساخت و ساز مسکن گفت: 
صندوق ملی مســکن طبق قانــون جهش تولید 
مسکن به عنوان نهاد تأمین کننده منابع مالی بخش 
مسکن برای پیشــبرد اهداف مدنظر قانون شکل 
گرفت. این صندوق در آبان ۱۴۰۱ در نظام اداری 
کشور تأسیس شد که وظیفه آن تجمیع و تخصیص 
بهینه منابع به بخش مســکن برای محقق شدن 

اهداف قانون جهش تولید مسکن است.
مدیرعامل صندوق ملی مســکن با اشاره به اینکه 
مجموعه ای از منابع به صندوق واریز شــده است 
محل تزریق این منابع را از حدود ۱۰ محل و طریق 
عنوان کــرد و افزود: حدود ۱۰ طریــق برای ورود 
دارایی به صندوق پیش بینی شده است که یکی از 
آنها منابع تملک دارایی سرمایه ای است که دولت 
در اختیار صندوق قرار می دهد. این منابع در سال 
جاری ۲۵ هزار میلیارد تومان است که در سال قبل 
۳۰ هزار میلیارد تومان بود. از رقم منابع صندوق در 
سال گذشته حدود ۵۰ درصد منابع صرف عملیات 

نهضت ملی مسکن شد.

۱۰ هزار میلیارد تومان از محل اقســاط 
مسکن مهر به صندوق ملی مسکن واریز شد

وی افزود: بازگشت اقساط مسکن مهر منابع دیگر 
صندوق است که در دو سال گذشته به شکل ۱۰۰ 
درصد محقق شده، سالی ۵ هزار میلیارد تومان است 
و تاکنون ۱۰ هزار میلیارد تومان محقق شده است.

۲۰۲ هزار میلیارد تومان، جریمه استنکاف 
بانک ها از تخصیص منابع مالی به بخش مسکن

این مقام مســئول منبع دیگر منابع به صندوق ملی 

مســکن را مبلغ حاصل از جریمه استنکاف بانک ها 
عنوان کرد و گفت: قانون تمامی بانک ها را موظف کرده 
است تا ۲۰ درصد تسهیلات خود را در حوزه مسکن 
صرف کننــد. میزان تخلف بانک ها در ســال اول ۶۱ 
همت، در سال دوم ۹۱ همت بوده و برای سال بعدی 
نزدیک به ۹۱ همت است که جمع کل را به ۲۰۲ همت 
)هزار میلیارد تومان( برای سه سال رسانده است و برای 
جریمه های سال اول و دوم برگه تشخیص مالیاتی صادر 
شده است. منابع حاصل از این موارد باید به صندوق 
ملی مسکن واریز شود و برای بخش مسکن هزینه شود.

۱,۱۰۰ میلیارد تومــان از جریمه بانک 
کشاورزی وصول واریز شد

وی تصریح کرد: بخشی از این جریمه ۲۰۲ همتی 
استنکاف بانک ها در سال اول و دوم بخشی محقق 
شده است و نزدیک به یکهزار و ۱۰۰ میلیارد تومان 
بانک کشــاورزی وصول شــد و بقیه نیز به ترتیب 
وصول خواهد شد. سایر بانک ها نیز تلاش کرده و به 

بخشی از تعهدات خود عمل کردند.

۵۰۰ هزار میلیارد تومان در نهضت ملی 
مسکن هزینه شد

مهدیار اسماعیلی گفت: منابعی که تاکنون از محل 

آورده مردم و واریزی بانک ها محقق شــده اســت 
۵۰۰ همت اســت که معادل یک ششم از منابعی 
است که برای طرح نهضت ملی مسکن نیاز است. 
این رقم در دو ماه و نیم گذشته معادل ۴۰۰ همت 
بود و اکنون به ۵۰۰ همت رسیده است. به گفته وی، 
برای تکمیل پروژه های طرح نهضت ملی مسکن به 
۳ هزار همت نیاز اســت که تاکنون یک ششم آن 

محقق شده است.
مدیرعامل صندوق ملی مســکن در بیان جزئیات 
۵۰۰ همتی کــه در نهضت ملی مســکن هزینه 
شــد گفت: از این ۵۰۰ همتی که در نهضت ملی 
مســکن هزینه شــد، ۳۰۲ همــت آورده مردم، 
۱۷۴ همت آورده سهم الشــرکه بانک ها اســت و 
مابقی نیز منابعی اســت که صندوق ملی مسکن 
 به عنوان کمــک و حمایت از عملیــات پرداخت 

کرده است.

۲۰ میلیون دلار از منابع نفتی مربوط به 
استجازه رهبر انقلاب وصول شد

مدیرعامل صندوق ملی مسکن ادامه داد: ۲ میلیارد 
دلار منابع نفتی از محل اســتجازه رهبر انقلاب به 
اجرا رسیده اســت و امروز بخش اول آن را معادل 
۲۰ میلیون دلار در منابع خود دریافت کردیم که 

امیدواریم با استمرار تخصیص ۲ میلیارد دلار این 
عملیات به انجام برسد.

بانک ها به بیش از ســه چهارم تعهدات 
خود در نهضت ملی مسکن عمل نکردند

وی یکی از شروط موفقیت طرح نهضت ملی مسکن 
را همراهی بانک ها عنوان کرد و افزود: مطابق قانون 
در سال ۱۴۰۰ معادل ۳۶۰ همت، در سال ۱۴۰۱ 
معادل ۴۵۸ همت، سال ۱۴۰۲ معادل ۶۰۵ همت 
و ســال ۱۴۰۳ معادل ۷۹۷ همت بانک ها باید وام 
مسکن بدهند که ســرجمع این عملیات ۲ هزار و 
۲۰۰ همت می شود که اگر این رقم محقق شود این 
امکان وجود دارد که ما به تکالیــف در زمان مقرر 
خود عمل کنیم. تاکنون کمتر از یک چهارم عمل 

شده است.

همراهی بانک ها، تخصیــص به موقع 
ســازمان برنامه، وصول منابع نفتی شرط 

اجرای نهضت ملی مسکن
وی افــزود: وزارت راه و شهرســازی بــه تنهایی 
نمی تواند ابر پروژه نهضت ملی مسکن را به سرانجام 
برســاند. در این کار باید بانک ها همراهی داشــته 
باشــند، منابع نفتی مصوب به آن تخصیص یابد و 
منابع تملک دارایی سرمایه که در بودجه است باید 

تخصیص یابد.
مهدیار اســماعیلی منابع تملک دارایی ســرمایه 
را ۲۵ هــزار میلیــارد تومان عنوان کــرد و گفت: 
تاکنون که در آبان ماه هســتیم بایــد از این رقم 
حدود ۱۵ هزار میلیــارد تومان تخصیص می یافت 
که این رقم اکنون زیر یکهزار و ۵۰۰ میلیارد تومان 
اســت. اگر می خواهیم نهضت ملی مسکن متوقف 
نشود باید آنچه را که ســهم بانک است، آنچه که 
سهم نفت اســت و آنچه که ســهم آورده مردم و 
 آنچه سهم ســازمان برنامه و بودجه است همگی 

محقق شود.
وی تصریح کرد: نمی شــود تمــام توقعات اجرای 
نهضت ملی مســکن را به تنهایــی از وزارت راه و 
شهرسازی داشت بلکه باید بانک ها، سازمان برنامه 
و بودجه، وزارت نفت و سازمان امور مالیاتی در کنار 
وزارت راه و شهرسازی به تعهدات خود برای طرح 

نهضت ملی مسکن عمل کنند.

۵۰۰ هزار میلیارد تومان در نهضت ملی مسکن هزینه شد

تامین منابع مالی نهضت ملی مسکن

ساخت نهضت ملی مسکن در 
۱۱ صنعت شهر 

معــاون وزیر راه وشهرســازی گفت: تاکنون 
حــدود ۲۵ تفاهم نامه در ۱۱ اســتان برای 
ساخت صنعت شــهر ها منعقد شــده است. 
ارسلان مالکی معاون وزیر راه وشهرسازی در 
گفتگو با خبرنگار اقتصادی باشگاه خبرنگاران 
با بیان اینکه اجرای طرح نهضت ملی مسکن 
یکی از مهم ترین برنامه های این طرح به شمار 
می رود گفت: اجرای ایــن پروژه ها  نیازمند 
تامین تسهیلات ساخت است که باید توسط 
بانک ها پرداخت شود چرا که بدون منابع مالی 
امکان اتمام پروژه ها به ویژه برای متقاضیان 
وجود ندارد. وی با بیان اینکــه بدون توجیه 
کارشناسی و مطالعات فنی نباید هیچ پروژه ای 
در قالــب طرح های نهضت ملی مســکن  در 
استان ها آغاز شود گفت: مدیریت و پیگیری 
این مطالعات کارشناســی برعهــده مدیران 

سازمان ملی زمین و مسکن است.
معاون وزیر راه و شهرسازی تاکید کرد: ساخت 
مسکن محرومان و مسکن کارگری در دولت 
چهاردهم در اولویت اســت و باید ســاخت  
مســکن کارگری در قالب صنعت شهر ها و با 
همراهی صاحبان صنایع تسریع شود. مالکی 
یادآور شــد: تاکنون حدود ۲۵ تفاهم نامه در 
۱۱ استان برای ساخت صنعت شهر ها منعقد 
شده است و در تلاش هستیم که  با استفاده از 
ظرفیت سایر واحد های صنعتی بزرگ در سایر 

استان ها هم  این طرح را اجرا کنیم.
مدیرعامل سازمان ملی زمین و مسکن اظهار  
کرد: برای انعقــاد تفاهم نامــه و همکاری با 
واحد ها و کارخانجات صنعتی که توان تامین 
مالی و مدیریتــی پروژه های مســکن برای 
کارکنان و کارگران خود را دارند آمادگی کامل 
داریم. وی با بیان اینکه پرداخت تســهیلات 
ساخت یکی از مهم ترین برنامه های است که 
باید هرچه سریعتر از ســوی بانک مرکزی و 
همچنین وزارت راه وشهرسازی پیگیری شود 
گفت: اجرای این طرح خود نیازمند منابع است 
که در چند سال گذشته با کندی روبرو شده 
اســت و همین موضوع باعث فشار بیشتر به 
متقاضیان و از سوی دیگر طولانی شدن روند 

ساخت خواهد شد.
مالکی با یــادآوری این موضــوع که افزایش 
تسهیلات ســاخت از ۵۵۰ میلیون تومان به 
۸۰۰ میلیون تومان در جلســه شورای عالی 
مسکن تصویب شده بود  گفت: بانک ها موظف 
هســتند طبق قانون جهش تولید مســکن 
اقدام به پرداخت تســهیلات ساخت کنند، 
اما متاسفانه به این قانون هم عمل نمی کنند 
و همین امر زمینه ســاز  افزایش مدت زمان 

ساخت و اجرای پروژه ها خواهد شد.

کارگران خانه دار می شوند
مدیرعامل سازمان ملی زمین و مسکن با تاکید بر 
لزوم پیشبرد مسکن محرومان و مسکن کارگری 
در دولت چهاردهم، گفت: باید مسکن کارگری 
در قالب صنعت شــهرها و با همراهی صاحبان 

صنایع تسریع شود.
به گزارش ایلنا، ارســلان مالکــی مدیرعامل 
سازمان با اشاره به آخرین وضعیت پروژه های 
نهضت ملی مسکن گفت: پروژه های جدیدی 
که در ادارات کل راه و شهرسازی تعریف می شوند 
باید توجیه فنی و مهندسی کافی و پیوست مالی 
داشته باشــد. وی ضمن بیان ضرورت تأمین 
مالی پروژه های آماده سازی و سایر پروژه های 
این سازمان، افزود: بدون توجیه کارشناسی و 
مطالعات فنی نباید هیچ پروژه ای در استان ها 
آغاز شــود و مدیریت و پیگیری این مطالعات 
کارشناسی برعهده مدیران سازمان ملی زمین 

و مسکن است.
معاون وزیر راه و شهرســازی با تاکید بر لزوم 
پیشبرد مســکن محرومان و مسکن کارگری 
در دولت چهاردهم، گفت: باید مسکن کارگری 
در قالب صنعت شــهرها و با همراهی صاحبان 
صنایع تسریع شود. مالکی اعلام کرد: تاکنون 
حدود ۲۵ تفاهم نامه در ۱۱ استان برای ساخت 
صنعت شــهرها منعقد شده اســت و در صدد 
هستیم تا با استفاده از ظرفیت سایر واحدهای 
صنعتی بزرگ در ســایر استان ها هم این طرح 
را اجرا کنیم. تلاش ما تأمین مسکن حمایتی 
درخور شــأن با طراحی ایرانی-اســلامی و با 
کیفیتی بالا و فاخر است. مدیرعامل سازمان ملی 
زمین و مسکن برای انعقاد تفاهم نامه و همکاری 
با واحدها و کارخانجات صنعتی که توان تأمین 
مالی و مدیریتی پروژه های مسکن برای کارکنان 

و کارگرانشان را دارند، اعلام آمادگی کرد.
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مدیرکل امــور اقتصادی و مناطق ســازمان بنادر و 
دریانوردی، میــزان قراردادهای منعقد شــده این 
سازمان با بخش غیردولتی از ســال ۱۴۰۰ تا پایان 
مهرماه ۱۴۰۳ را اعلام کرد و گفت:  در نیمه نخست 
امســال ۲۵۰ هزار میلیارد تومان ســرمایه در بنادر 

کشور جذب شد.
»حســین یداللهی« با اشــاره به رویکردهای نوین 
سرمایه گذاری بخش خصوصی در بنادر کشور، اظهار 
داشــت: نگاه نوینی در بخش جذب سرمایه گذاری 
غیردولتی در بنادر کشور از سوی ســازمان بنادر و 
دریانوردی مدنظر قرار گرفته است و با توجه به تنوع 
پروژه های جذب ســرمایه گذار خصوصی در حوزه 
دریایی و بندری و مقوله بسیار مهم توسعه دریامحور، 
می تــوان از این رویکرد نویــن و همچنین ظرفیت 

سرمایه گذاری بخش غیردولتی به خوبی بهره برد.
وی در مورد قراردادهای منعقد شده سرمایه گذاری 
ســازمان بنادر و دریانوردی با بخش تا پایان مهرماه 
۱۴۰۳، اظهار داشت: طی این مدت، سرمایه گذاری 
تجمیعی انجام شده، معادل ۴۹۴ هزار و ۳۵۵ میلیارد 
ریال بوده است؛ این درحالی است که سرمایه گذاری 
تجمیعی صورت گرفته در سال ۱۴۰۰ معادل ۱۹۲ 
هزار و ۱۴۲ میلیارد ریال، در سال ۱۴۰۱ معادل ۲۱۸ 
هزار و ۶۰۶ میلیارد ریال و در سال گذشته معادل ۲۴۵ 

هزار و ۳۱۲ میلیارد ریال بوده است.
مدیرکل امــور اقتصادی و مناطق ســازمان بنادر و 
دریانوردی با بیان اینکه پروژه هایی که برای جذب 
سرمایه گذاری مدنظر قرار گرفته اند متنوع هستند، 
عنوان کرد: ایجاد زیرســاخت ها به عنوان یک رویه 
جدید مدنظر قرار گرفته اســت و در راستای توسعه 
اقتصاد دریامحور می تــوان گام های بلنــدی را با 

همکاری و سرمایه گذاری بخش خصوصی برداشت.
یداللهی ادامه داد: جمع ســرمایه گذاری جذب شده 
ســازمان بنادر و دریانوردی با بخش غیردولتی در 
سال های ۱۴۰۰ تا پایان ۶ ماهه نخست سال ۱۴۰۳ 
روند صعودی داشته اســت، تا جایی که این رقم در 

ســال ۱۴۰۰ معادل ۲۵ هــزار و ۱۰۹ میلیارد ریال 
بود، در ســال ۱۴۰۱ به ۲۶ هزار و ۴۶۴ میلیارد ریال 
رسید و پارسال معادل ۲۶ هزار و ۷۰۶ میلیارد ریال 
بود. وی در مورد جمع سرمایه گذاری جذب شده تا 
پایان مهرماه سال جاری نیز اعلام کرد: جمع سرمایه 
گذاری جذب شده طی مدت مذکور، معادل ۲۴۹ هزار 

میلیارد ریال است.
به گفته مدیرکل امور اقتصادی و مناطق ســازمان 
بنادر و دریانوردی، تاکنون بیش از ۵۰۰ فقره قرارداد 
ســرمایه گذاری با بخش غیردولتی منعقد شده که 
برخی از آنها خاتمه یافته اســت و هــم اکنون ۳۶۴ 
قرارداد ســرمایه گذاری بخــش غیردولتی در بنادر 
تجاری کشور فعال بوده، یا در حال ساخت و تکمیل و 
یا در حال بهره برداری است. یداللهی افزود: در همین 
راستا ظرفیت های عملیاتی زیرساختی و روساختی 
بسیار مناسبی توسط بخش غیردولتی در بنادر کشور 

ایجاد شده است.
وی درخصــوص ظرفیت در حال ســاخت در بنادر 
ایران نیز گفت: ظرفیت در حال ساخت در بنادر ایران 
شامل انبار سرپوشیده به ظرفیت ۱۵۳ هزار و ۵۰۰ 
تن، سیلوی غلات به ظرفیت یک میلیون و ۸۴ هزار و 
۷۰۰ تن، مخازن نفتی به ظرفیت یک میلیون و ۳۴۵ 
هزار تن و روغن خوراکی به ظرفیت ۴۰ هزار تن است.
مدیرکل امور اقتصــادی و مناطق ســازمان بنادر و 
دریانوردی خاطرنشان کرد: با توجه به تغییر رویکرد 
سازمان در جذب سرمایه گذاری بخش غیردولتی در 
بنادر و تبیین منشــور مربوطه و همچنین حرکت به 
سمت بنادر نســل بالاتر ، عملکرد نزدیک به سه دهه 
اخیر در این زمینه موجب حضــور و انجام پروژه های 
سرمایه گذاری ۶۰ درصد به ۴۰ درصد به ترتیب از سوی 
بخش دولتی و همچنین بخش غیردولتی در بنادر شده 
است. گفتنی است، بخش عمده سرمایه گذاری بخش 
دولتی در ایجاد زیرســاخت ها و فضاهای حاکمیتی 
و حضور پررنگ بخش غیردولتی در ایجاد و توســعه 

روساخت ها و تامین تجهیزات غیر استراتژیک است.

رئیــس کمیســیون صنعت اتــاق تهــران گفت: 
تولیدکنندگان با مشکلات متعددی مواجه هستند 
که یکی از مهم ترین آن ها، تأمین مواد اولیه است. به 
گزارش مهر، هرویک یاریجانیان، رئیس کمیسیون 
صنعت و معدن اتاق بازرگانی تهران در پانزدهمین 
جلســه این کمیســیون با بیان اینکه مشکلات و 
چالش های صنعتگران روزبــه روز در حال افزایش 
اســت، اظهار کرد: مقام معظم رهبری، روی مسئله 
تولید تاکید دارند و شعار سال را نیز »جهش تولید با 

مشارکت مردم« تعیین کرده اند. 
اما با وجود تاکید ایشان روی موضوع تولید، مشکلات 
و چالش هایی که در بخش تولید وجود دارد، در حال 
گسترش است. صنعتگران و تولیدکنندگان ایرانی 
حتی نمی توانند از ظرفیت های موجود استفاده کنند. 
صاحبان بنگاه های تولیدی با نصف ظرفیت یا حتی 

کمتر از آن، کارشان را پیش می برند.
وی افزود: در شرایطی که تولیدکنندگان با قطعی مکرر 
برق مواجه هستند و ناترازی انرژی و بودجه گریبان 
تولیدکنندگان را گرفته و آن ها با مشکلات دیگری 
چون تخصیص ارز و تأمین مواد اولیه دست وپنجه نرم 
می کنند، چگونه می توان جهش تولید را محقق کرد؟

یاریجانیان گفت: با وجــود ناترازی های موجود در 
اقتصاد کشور، نمی توانیم انتظار رشد تولید و اقتصاد 
را داشته باشیم. تنها زمانی می توان رشد اقتصادی را 
تجربه کرد که دولت و بخش خصوصی در زمینه های 
مختلف کنار یکدیگر باشند و هر کسی یک گوشه از 

کار را بگیرد.
رئیس کمیسیون صنعت و معدن اتاق تهران بر لزوم 
همکاری دولت و بخش خصوصی اشاره کرد و افزود: 
بخش خصوصی همواره همراه دولت و مجلس است 
تا در زمینه هایی که قانون گذاری و سیاست گذاری 
اصولی نیاز اســت، دولت را همراهی و خواسته های 
صنعت گران را مطالبه کند. اما دولــت هر روز یک 
محدودیت و ممنوعیت تازه وضع می کند و به جای 
اینکه بخش خصوصی را به عنوان سرباز خط مقدم 

جنگ اقتصادی تجهیز و تقویت کند، او را خلع سلاح 
می کند و دستش را می بندند و به میدان می فرستد.

وی ادامه داد: تولیدکنندگان با مشکلات متعددی 
مواجه هستند که یکی از مهم ترین آن ها، تأمین مواد 
اولیه است. مواد اولیه بســیاری از صنایع، ورق های 
فولادی است که قیمت تمام شــده داخلی آن ها از 

نمونه های خارجی اش گران تر تمام می شود.
یاریجانیان تصریح کرد: برای مثال، قیمت متوسط 
یک نوع ورق در فولاد مبارکه، ۶۶ هزار تومان اســت 
که با ارزش افزوده و دیگر هزینه ها، قیمت آن به ۷۴ 
هزار تومان نیز می رســد اما همین ورق را می توان 
از فروشنده خارجی با ۸۰ سنت خرید. قیمت تمام 
شــده این ورق با دلار آزاد که این روزها به ۶۵ هزار 
تومان رســیده، تقریباً ۵۲ هزار تومان می شود و اگر 
بخواهید همین ورق را با دلار نیمایی بخرید، باید ۳۶ 
هزار تومان هزینه کنید. این اختلاف قیمت در مواد 
اولیه، قیمت تمام شده کالا را نیز افزایش می دهد. این 
موضوع در زمینه تهیه مواد پلیمری و دیگر حوزه ها 

نیز مشهود است.
وی گفت: اگر صنایع برای خرید مواد اولیه از داخل 
یا خارج از کشور حق انتخاب داشته باشند، می توان 
نسبت به شکل گیری رقابت میان صنعتگران امیدوار 
بود و حتی می توان در بازارهای جهانی نیز رقابت کرد. 
ســیدعلی صدری، نایب رئیس کمیسیون صنعت و 
معدن اتاق بازرگانی تهران نیز در این نشست به مسئله 
قیمت گذاری دستوری و قطعی برق تولیدکنندگان 
اشاره کرد و افزود: برق بسیاری از شهرک های صنعتی 
و شرکت های تولیدی در تابســتان قطع می شود و 

منابع شرکت ها نیز محدود است.
وی با اشاره به ضعف زیرســاخت برق منطقه ای در 
استان تهران اظهار کرد: برای حل مشکلات برق، باید 
ابتدا برق منطقه ای بررسی و مشکلاتش برطرف شود. 
نمی توان صنعت را به خاطر نداشتن زیرساخت های 
مناسب و نداشتن منابع کافی برای نوسازی و تعمیر 

دستگاه ها تعطیل کرد.

کارشناسان اقتصادی پیش بینی می کنند با ورود سکه های ۱۴۰۳ به 
بازار، به سرعت شاهد تخلیه حباب سکه های ۸۶ خواهیم بود. به گزارش 
تسنیم، سکه های ۱۴۰۳ از روز شنبه ۱۹ آبان ماه بناست از طریق حراج 
های مرکز مبادله به دست مردم برسد و این موضوع می تواند اثرات مهمی 

در کاهش و تخلیه حباب انواع قطعه سکه داشته باشد.
عرضه سکه های ۱۴۰۳ به بازار در کنار افزایش روزهای حراج سکه در 
مرکز مبادله دو سیاست بانک مرکزی برای تخلیه حباب سکه در بازار 
است؛ بانک مرکزی در همین ارتباط تأکید کرده که برگزاری معاملات 
حراج در مرکز مبادله ارز و طلای ایران طبق سیاست بانک مرکزی مطابق 

با تامین نیاز بازار بوده و بانک مرکزی نیز در این راستا و برای از بین بردن 
حباب و سفته بازی در بازار، نسبت به عرضه سکه طرح جدید به تاریخ 
۱۴۰۳ در کنار معاملات ســکه های تاریخ ۱۳۸۶ در مرکز مبادله ارز و 
طلای ایران اقدام می کند. بخشی از حباب موجود در مسکوکات طلا به 
علت انحصار ضرب سکه ۱۳۸۶ می باشد. بطوریکه در حال حاضر و شرایط 
فعلی قیمت هر قطعه سکه تمام ۸ تا ۹ میلیون تومان حباب دارد. حباب 

نیم سکه و ربع سکه نیز به ترتیب ۶ و ۷ میلیون تومان است.
کارشناسان اقتصادی معتقدند با سیاست جدید بانک مرکزی مبنی بر 
عرضه مستمر سکه با ضرب هر سال، حباب مسکوکات طلا به سرعت 

تخلیه خواهد شد به طوری که پیش بینی می شود با آغاز عرضه ربع سکه 
۱۴۰۳ در نیمه دوم آبان ماه و استمرار آن تا پایان سال؛ ۵۰ تا ۷۰ درصد 
حباب ربع سکه تخلیه شــده و قیمت آن ضمن کاهش ۳ تا ۵ میلیون 
تومانی از محدوده ۱۸ میلیــون تومانی به محدوده ۱۴ میلیون تومانی 
ریزش کند. گفتنی است، از هفته قبل و همزمان با اعلام سیاست بانک 
مرکزی برای عرضه سکه های ۱۴۰۳ به بازار، بسیاری از دارندگان سکه 
های ۱۳۸۶ از ترس ریزش بیشتر قیمت و ترکیدن حباب، درحال فروش 
این سکه ها هستند. مشاهدات از بازار نشان میدهد که از ابتدای معاملات 
امروز نیز فروشنده های سکه بســیار زیاد شده اند. برهمین اساس نیز 

قیمت سکه در معاملات نخست امروز نسبت به دیروز با کاهش همراه 
شده است؛ قیمت سکه دیروز صبح در کانال ۵۴ میلیون بود ولی الان در 
کانال ۵۲ قرار دارد و در ادامه روز احتمال ریزش بیشتر قیمت ها وجود 
دارد. بانک مرکزی هم البته در اطلاعیه ای به مردم هشــدار داده که با 
توجه به افزایش قیمت انس جهانی طلا و از طرف دیگر تشدید معاملات 
سفته بازی طلا، نرخ موجود سکه در  بازار شدیدا حبابی است و احتمال 
نوسان شدید در آن وجود دارد؛ لذا به مردم عزیز توصیه می شود جهت 
جلوگیری از ضرو و زیان و در صورت عدم نیاز فوری، خریدهای خود را به 

زمان دیگر موکول کنند.

چالش اصلی تولید تامین مواد اولیه است۲۵۰ همت سرمایه در بنادر جذب شد

پیش بینی تخلیه حباب سکه طلا

گروه اقتصاد ایران وجهان
News kasbokar@gmail.com



3 بازار

رایزن بازرگانی ایران در افغانستان گفت: در نیمه 
نخست امســال صادرات غیرنفتی به افغانستان با 
رشد ۳۱ درصدی به یک میلیارد و ۷۰ میلیون دلار 
رسید. به گزارش تسنیم، حسین روستایی گفت: 
میزان صادرات غیرنفتی ایران به افغانســتان در 6 
ماهه اول سال ۱4۰۳ بیش از 2 میلیون و 52۳ هزار 
تن به ارزش یک میلیارد و ۷۰ میلیون دلار بود که 
این میزان، از نظر وزنی 28 درصد و از نظر ارزشی ۳۱ 
درصدی افزایش را در مقایسه با زمان مشابه سال 

گذشته نشان می دهد.
رایزن بازرگانی ایران در افغانســتان تصریح کرد: 
صادرات غیرنفتی ایران به افغانستان در 6 ماهه اول 
سال ۱4۰۳ به میزان 254 میلیون دلار و وزن نیز 

559 هزار تن افزایش یافته است.
وی عنوان کرد: روغن های سبک و فرآورده های 
نفتی، گازهای نفتی، شــمش از آهــن و فولاد، 

کامپاند پلــی اتیلن، تخم مــرغ و تخم خوراکی 
ماکیان، کف پوش های غیرمخملــی باف، اوره، 
هیدروکربورهای ســبک و ســنگین، سیمان، 
قوطــی آلومینیومــی، ســیب زمینی، کفش، 
پریفرم، گوجه فرنگی، انواع کاشــی و سرامیک، 
رب گوجه فرنگی، سیب درختی، انواع پلی اتیلن، 
شیرخشــک، قیر نفت و تراکتورهای کشاورزی 
مهم ترین اقلام صادراتی به افغانســتان در دوره 
مورد بررسی بوده اســت. رایزن بازرگانی ایران 
در افغانســتان افزود: میزان واردات کشورمان 
از افغانســتان نیز در 6 ماهه اول سال جاری در 
مقایسه با مدت مشابه پارسال، به رقم بیش از ۳۳ 
میلیون دلار رسیده است که رشد ۱92 درصدی 
در ارزش و به لحاظ وزنی رشد 598 درصدی را 

نشان می دهد.
وی گفت: محصول جو با 9.۷ میلیون دلار افزایش، 

ذرت دامی با ۳.۷ میلیون دلار افزایش، محصولات 
از آهن یا فولاد غیر ممزوج به شــکل طومار با 8.4 
میلیون دلار افزایش، سایر نباتات مورد استفاده در 
صنعت عطر سازی با ۷22 هزار دلار افزایش، دانه 
آفتابگردان با ۱۷۰ هزار دلار افزایش، بادام زمینی با 
49۰ هزار دلار افزایش و زردچوبه با ۳9۳ هزار دلار 
افزایش از مهمترین اقلام مؤثر در افزایش واردات از 

افغانستان بوده است.
روســتایی اظهار کرد: همچنین جو، ذرت دامی، 
محصولات آهنی یا فولادی به شکل طومار، روغن 
جانشین کره کاکائو، سایر نباتات مورد استفاده در 
صنعت عطرسازی، دانه آفتابگردان، اسپند، بادام 
زمینی، سایر میوه های خشک، فلفل، ماش سبز، 
تخم کنجد، زردچوبه، ســایر حیوانات زنده از نوع 
گوسفند و انواع حبوبات از مهم ترین اقلام وارداتی از 

افغانستان در دوره مورد بررسی است.

رئیس مرکز جنگل های خارج از شمال کشور گفت: 
بنابر آمار سالانه ۱5 میلیون متر مکعب چوب مورد نیاز 
کشور است. سیدهاشم موسوی نژاد رئیس مرکز جنگل 
های خارج از شمال کشور گفت: براساس طرح کاشت 
یک میلیارد درخت، سالانه 25۰ میلیون اصله نهال 
طی 4 سال تولید و کشت خواهد شد که بخشی از تولید 

نهال به  زراعت چوب اختصاص دارد.
به گفته او، بنابــر آمار از مجموع تولید ســالانه 25۰ 
میلیون اصله نهال که شامل 4 بخش است، تولید 48 
میلیون اصله نهال در سال به زراعت چوب اختصاص 
دارد کــه ۱۰ میلیون اصله نهال ســهم بخش منابع 
طبیعی است که سازمان  بیش از 2.5 برابر این رقم در 
سال را تولید می کند. موسوی نژاد ادامه داد: براساس 
تبصره 2 ماده ۳6 قانون برنامه هفتم، تولید نهال در بحث 
زراعت چوب باید بیشتر به فضای مشارکتی و از طریق 
مزایده طرح های اراضی مستثنیات و اراضی ملی صورت 

بگیرد که براین اساس ۳8 میلیون اصله نهال زراعت 
چوب توسط بخش غیردولتی باید تولید شود و منابع 
طبیعی پوشــش  خدمات فنی، نهاده ای و تسهیلات 
بانکی داشته باشد که خوشبختانه استقبال بیش از این 
رقم است به طوریکه کل برنامه زراعت چوب از سه برنامه 
دیگر بدلیل بعد اقتصادی زراعت چوب جلوتر است. 
رئیس مرکز جنگل های خارج از شمال کشور با اشاره 
به استقبال مردم از بخث کاشت یک میلیارد درخت در 
حوزه زراعت چوب افزود: در قالب برنامه 4 ساله 4۰ تا 
42 هزارهکتار تحت پوشش زراعت چوب قرار خواهد 
گرفت که همواره  با تکرار طرح  کاشــت یک میلیارد 
درخت در بلندمدت حداکثر در سطح 928 هزار هکتار 
اجرا می شود که براین اســاس مشکل کمبود منابع 
ســلولوزی با توقف بهره برداری از جنگل های شمال 
از این محل تامین می شــود. او مصرف سالانه صنایع 
چوب کشور را ۱5 میلیارد متر مکعب اعلام کرد و گفت: 

هم اکنون ظرفیت اســمی صنایع ۱۰ تا ۱۱ میلیون 
مترمکعب است که امکان تامین بخشی از چوب مورد 
نیاز در قالب زراعت چوب وجود دارد. رئیس مرکز جنگل 
های خارج از شمال ادامه داد: در حال حاضر بخشی از 
کسری چوب مورد نیاز صنایع از طریق واردات تامین 
می شود که با بحث زراعت چوب در طرح کاشت یک 
میلیارد درخت، امکان تامین ۳۰ تا 4۰ درصد کسری از 
این طریق وجود دارد. او با بیان اینکه سالانه کمتر از یک 
میلیارد متر مکعب چوب از طریق جنگل های شمال 
تامین می شد، افزود: ممنوعیت بهره برداری از جنگل 
های شمال باعث شده این خلا اتفاق بیفتد، هرچند 
میزان بهره برداری از جنگل ها در سال های پایانی به 
یک میلیارد متر مکعب نمی رسد و رقم 6۰۰ هزارمتر 
مکعب است که امکان تامین این میزان چوب از طریق 
زراعت قابل جبران است، اما تامین کسری نیاز کشور از 

طریق توسعه زراعت چوب وجود ندارد.

مدیرعامل اتحادیه مرغداران گوشتی گفت: برآوردها حاکی از آن است 
که جوجه ریزی آبان به ۱46 تا ۱5۰ میلیون قطعه برسد. علی ابراهیمی 
در گفت و گو با باشگاه خبرنگاران جوان، گفت: بنابر آمار در مهرماه ۱45 
میلیون و 8۰۰ هزار قطعه جوجه ریزی صورت گرفته است که در آبان 
پیش بینی می شود میزان جوجه ریزی به ۱46 تا ۱5۰ میلیون قطعه 
برسد. او قیمت هر قطعه جوجه یکروزه را بسته به نژاد و کیفیت  بین 
2۳ تا ۳6 هزارتومان اعلام کرد و افزود: طی 2 هفته اخیر میان اتحادیه 

و انجمن صنفی تولیدکنندگان جوجه یکروزه توافق نامه ای به امضاء 
رسید که براین اساس 6 میلیون قطعه جوجه یکروزه با قیمت توافقی 

24 هزار تومان خریداری و توزیع شد.
ابراهیمی ادامه داد: با توجه به آمار تولید میزان خرید توافقی جوجه 
عدد بالایی نیست، اما نخستین گام برای همکاری بین اتحادیه و انجمن  

درصدد رفع چالش قیمت در بازار گوشــت مرغ محسوب می شود . 
مدیرعامل اتحادیه مرغداران گوشــتی با اشاره به راهکار دیگر تعادل 
قیمت جوجه در بازار افزود: وزارتخانه به دنبال تمهیداتی برای عرضه 
جوجه یکروزه همچون کنجاله سویا در قالب سامانه بازارگاه است در واقع 
مزارع مرغ مادر باید جوجه های یکروزه را برای فروش در سامانه قرار 

دهد تا براین اساس کف و سقف قیمت مشخص باشد. ابراهیمی تولید 
ماهانه مرغ را 25۰ تا 26۰ هزارتن اعلام کرد و گفت: با توجه به نوسانات 
قیمت گوشت، مصرف مرغ افزایش یافته است چراکه در شرایط کنونی 
قیمت یک کیلو گوشت برابر با 8 کیلو مرغ است. مدیرعامل اتحادیه 
مرغداران گوشتی ادامه داد: با توجه به روند افزایش جوجه ریزی ها، 

امکان صادرات ماهیانه 5 تا ۱۰ هزارتن مرغ به بازارهای هدف وجود دارد 
و ضرورت دارد که در راستای پایداری و استمرار تولید، صادرات مستمر 
داشته باشیم تا کاهش قیمت به کمتر از نرخ تمام شده تولید منجر به 
ورشکستگی و خروج مرغداران از چرخه تولید نشود.  مدیرعامل اتحادیه 
مرغداران گوشتی قیمت کنونی هرکیلو مرغ زنده را 62 تا 66 هزارتومان 
اعلام کرد و گفت: با احتساب هزینه تمام شده تولید، قیمت تمام شده 

هرکیلو مرغ زنده بیش از 65 هزارتومان است.

سالانه ۱۵ میلیون متر مکعب چوب مورد نیاز استرشد ۳۱ درصدی صادرات ایران به افغانستان 

توزیع ۶ میلیون قطعه جوجه با نرخ توافقی 
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براســاس آمار، صادرات رســمی زعفران در 6 ماهه 
نخســت ســال کاهش معناداری نســبت به سال 
قبل داشته است. براســاس آمارهای اعلامی ایران 
تولیدکننده و تامین کننده بیش از 9۰ درصد زعفران 
دنیاســت که صادرات این محصول استراتژیک می 
تواند ارزآوری قابل توجهی برای کشور داشته باشد که 
متاسفانه برخی موانع سد راه صادرات بدلیل شرایط 
تحریم مشکلاتی ایجاد کرده و کار را به جایی رسانده 
است که بخشی از محصول تولیدی به آن سوی مرزها 
قاچاق می شود که این امر تهدید جدی برای زعفران 
ایرانی و بزرگترین تولیدکننده این محصول با ارزش 
محسوب می شود. طبق آمار گمرک در 6 ماهه نخست 
سال 5۷ هزار و ۱۰۱ کیلوگرم )5۷.۱تن( به ارزش 49 
میلیون و 465 هزار و 96۰ دلار صادر شــده که این 
میزان نسبت به مدت مشابه سال قبل از لحاظ وزنی 
4۱.5 درصد و ارزش 52.2 درصد کاهش داشته است.

روح الّل لطیفی مدیرکل اسبق دفتر مطالعه، پایش و 
توسعه بازار سازمان مرکزی تعاون روستایی ایران و 
سخنگوی کمیسیون توسعه تجارت گفت: با وجود 
حفظ سطح زیر کشــت زعفران و تداوم تولید شاید 
بتوان گفت میزان قاچاق این محصول، به میزان کاهش  
صادرات رســمی زعفران از گمرکات کشور به بازار 
جهانی است. لطیفی می گوید: تولیدکننده اصلی این 
محصول همجوار با افغانستان بوده و خروج آن از کشور 
از طریق شهروندان ایرانی و افغانستانی که گاهی اوقات 
نسبت قومی و فامیلی دارند راحت تر انجام می شود. 
موضوع دوم به مســئله رفع تعهد ارزی بر می گردد. 
تمایل به عدم بازگشت ارز، سبب شده تا فعالان این 
حوزه به ســمت صادرات غیررسمی کشیده شوند. 
درحالیکه رفع چالش های تعهد ارزی هم می تواند به 

کاهش تجارت غیررسمی زعفران کمک کند.
در همین ارتباط محمد رضا طلایی سرپرست سازمان 
مرکزی تعاون روســتایی در نشست خبری اخیر در 
پاسخ به سوال باشگاه خبرنگاران جوان، درباره آینده 
صادرات زعفران گفت: براساس آمار سال گذشته 22۱ 
تن زعفران به بازارهای هدف صادر شد که امسال پیش 

بینی می شود صادرات زعفران به 25۰ تن برسد.
طلایی با اشاره به علل کاهش صادرات رسمی زعفران 
افزود: مقداری زعفران در قالب سفرهای چمدانی و 
گردشگری انجام و بخشی به بازارهای هدف قاچاق 
می شود.برآوردهای کارشناسان و مسئولان حاکی از 

آن است که ماهانه بیش از ۱۰ تن زعفران به آن سوی 
مرزها قاچاق می شود، درحالیکه با رفع موانع ارزی 
و مشکلات سدراه صادرات، رقمی معادل ماهانه ۱6 

میلیون دلار ارز وارد می شود.
حســین زینلی مجری طرح گیاهان دارویی وزارت 
جهاد سطح زیر کشــت زعفران را بیش از ۱2۷ هزار 
هکتار اعلام کرد و گفت: بنابر آمار سال گذشته 2۳8 
تن زعفران تولید شد که امسال پیش بینی می شود 
میزان تولید بیشتر از این میزان باشد. طبق آمار رتبه 
صادرات ماهانه 2۰ تن زعفران در کشور را داریم که اگر 
هرماه این میزان زعفران صادر شود، شاهد ارزشمندی 
این محصول در ایران و جهان خواهیم بود. همچنین با 
افزایش درخواست جهانی برای خرید زعفران احتمال 
نوســان قیمت در بازار وجود دارد . زینلی با اشاره به 
علل کاهش صادرات رسمی زعفران در ماه های اخیر 
افزود: علت کاهش صادرات رسمی زعفران در 6 ماهه 
نخست سال ناشی از نبود زعفران نگین و سوپر نگین 
بوده است و از طرفی برخی افراد توطئه می کردند که 
با ورود زعفران نو و افزایش تولید، قیمت ارزان می شود 
که همه این عوامل منجر به کاهش صادرات نسبت 
به مدت مشابه سال قبل شد، درحالیکه بارها اعلام 
کردیم که مدیریت بازار زعفــران و خرید محصول 
اجازه کاهش قیمت را نمی دهیم . مجری طرح گیاهان 
دارویی وزارت جهاد با بیان اینکه بحث قاچاق زعفران و 
دیگر کالاها همه وجود دارد، گفت: گرچه دولت تلاش 
کرده تا موانع برطرف شــود، اما قاچاق این محصول 
نگرانی هایــی برای صادرکنندگان در برداشــته که 

امیدواریم با اتخاذ برخی سیاست ها مرتفع شود.
او با بیان اینکه به طور متوسط پتانسیل حداقل تولید 
5۰۰ تن زعفران در کشــور وجود دارد، افزود: بنابر 
آمار صادرات زعفران تولیدی به 6۰ کشور دنیا انجام 
می شود، اما عمده آن به ۱۰ کشور است. هرچند طبق 
آمار سالانه حدود 8۰ تا 85 درصد و در برخی مواقع 9۰ 
درصد زعفران تولیدی صادر و مابقی در داخل مصرف 
می شود، هرچند ارزش واقعی مدنظر هیچ گاه به عنوان 
بزرگترین تولیدکننده زعفران وارد کشور نشده است.

 آمارها حاکی از آن اســت که میزان صادرات ســال 
گذشته نسبت به ســال 99، ۱۰۰ تن ناشی از رونق 
قاچاق کاهش داشته است که استمرار این روند می 
تواند به جایگاه بزرگترین تولیدکننــده زعفران در 

بازارهای هدف آسیب بزند.

مجری طرح گیاهــان دارویی گفــت: برآورد ها 
حاکی از آن اســت که امسال ســطح زیرکشت 
گیاهــان دارویی بــه ۳۱۰ هزارهکتار برســد. 
حســین زینلی مجــری طرح گیاهــان دارویی 
وزارت جهــاد از افزایش حــدود 6۰ هزارهکتار 
ســطح زیرکشــت گیاهان دارویی در دیمزارها 
خبر داد و گفت: امســال پیش بینی می شــود 
که ســطح زیرکشــت اراضــی آبی و دیــم  ۱6 
هزارهکتار افزایش  یابــد. برآوردها حاکی از آن 
است که به طور متوسط سطح زیرکشت گیاهان 
دارویی اعم از دیــم و آبی بــه ۳۱۰ هزارهکتار 
 برســد که از این ســطح 5۱5 هزارتــن تولید 

خواهیم داشت.
زینلی با بیان اینکه ســالانه به طور متوسط 25 
درصد گیاهان دارویی صادر و ۷5 درصد در داخل 
مصرف می شود، افزود: امســال برآورد می شود 
کــه ارزآوری گیاهان دارویی بــه  5۰۰ میلیون 

دلار برسد.
مجری طرح گیاهان دارویی وزارت جهاد با بیان 
اینکــه توانایی قابل توجهــی در تولید عصاره ها 
داریم، افزود: در حال حاضر عصاره گیاهان دارویی 
توسط شرکت های مختلف تولید می شود و امسال 

در تلاش هستیم تا مسیر ارسال عصاره ها به خارج 
از کشور را تسهیل کنیم که براین اساس مواد خام 
از سیستم صادراتی حذف و صادرات عصاره ها در 

دستور کار قرار بگیرد.
مشاور وزیر جهاد کشاورزی ادامه داد: کارخانجات 
متعددی برای تولید عصاره در کشور ایجاد شده و 
اکنون توانایی تولید مواد اولیه دارویی بهداشتی و 
غذایی استاندارد داریم که امیدواریم وزارت صمت 
و بهداشت از ورود مواد اولیه شیمیایی جلوگیری 

کنند تا سلامت مردم تضمین شود.
به گفته او، اکنون کشورما در تامین تمامی ماده 
اولیه انواع گیاهان دارویی و  انواع مواد موثره می 
تواند ادعای  خودکفایی داشــته باشد، از این رو 
مسئولان وزارت بهداشــت و صمت از ورود مواد 
اولیه شــیمیایی با تعرفه پاییــن 5 درصد و ارز 
دولتی و نیما باید خودداری کنند تا کارخانجات 
بتوانند رشد کنند به طوریکه محصولاتشان قابل 

رقابت باشد.
مجری طرح گیاهــان دارویــی وزارت جهاد با 
بیان اینکه پتانســیل تولید بیش از ۳۰۰ هزارتن 
عصاره در داخل کشــور داریم، گفت: بســیاری 
از کارخانجــات مواد اولیه با ظرفیــت پایین کار 

می کنند که اگــر جلوی واردات گرفته شــود، 
امکان تولید تمامی عصاره در داخل وجود دارد، 
براین اساس در تلاش هســتیم که ماده اولیه به 
خارج صادر کنیــم. زینلی ادامــه داد: در برنامه 
هفتم هدفگذاری شــده که ســطح زیرکشــت 
گیاهــان دارویی بــه 4۰۰ هزارهکتــار و تولید 
5۰۰ تــا 6۰۰ هزارتن برســد که براین اســاس 
 2۰۰ هزارتن گیاهــان دارویی به بازارهای هدف 

خواهد شد.
این مقام مسئول افزود: اگر بخواهیم ارزش واقعی 
گیاهان دارویی را افزایش دهیــم،  باید به میزان 
صادرات 2.5 میلیارد دلار در سال ۱4۰۷ دست 
یابیم  بر این اساس تمام حلقه های تولید، فرآوری 
و بازار و تحقیق را باید ترمیم کنیم که نیازمند 5 

همت اعتبار است.
مجری طرح گیاهان دارویی وزارت جهاد گفت: 
با توجه بــه آنکه گیاهان دارویــی نیاز آبی کمی 
دارند، از این رو براساس نیاز بازار داخل و صادراتی 
سطح زیرکشت را افزایش خواهیم داد و از طرفی 
با  ســرمایه گذاری در خصــوص  تولید بذر های 
اصلاح شده می توان شــاهد جهش ارزی خوبی 

به کشور باشیم. 

معاون وزیر اقتصاد و رئیس 
کل گمرک جمهوری اسلامی 
ایران از تجارت خارجی حدود 
۱۰۰ میلیارد دلاری در هفت 
ماهه ســال ۱4۰۳ خبر داد. 
به گزارش گمرک ایران، »محمــد رضوانی فر« افزود: از 
مجموع 99.۷ میلیارد دلار تجارت خارجی ایران در این 
مدت، 6۰.2 میلیارد دلار به صادرات با احتساب نفت و 
خدمات فنی و مهندســی و ۳9.5 میلیارد به واردات با 

احتساب شمش طلا اختصاص داشت.
وی اظهار داشت: در مدت یاد شده صادرات غیرنفتی به 
۳2.5 میلیارد دلار رسید که ۱5 درصد افزایش داشته 
است، همچنین صادرات نفت خام و کوره به 2۷ میلیارد 
دلار و صادرات خدمات فنی مهندسی به ۷۰۰ میلیون 
دلار رسید، این در حالیست که واردات کشورمان بدون 
احتساب طلا به میزان ۳6.۱ میلیارد دلار و واردات شمش 

طلای استاندارد ۳.4 میلیارد دلار بوده است.

معاون وزیر امور اقتصادی و دارایی ادامه داد: همچنین میزان 
وزنی واردات کشور بدون شــمش طلا در این مدت با 2.۷ 
درصد افزایش به میزان 2۱.۷ میلیون تن رسید. وی گفت: 
در هفت ماهه امسال صادرات کشور بدون احتساب صادرات 
نفت خام، نفت کوره و خدمات فنی و مهندسی حدود هفت 
میلیارد دلار کسری داشــت و با احتساب نفت و خدمات 
فنی مهندســی 2۰.۷ میلیارد دلار مازاد تجارت خارجی 
داشته ایم. رضوانی فر، میزان وزنی صادرات غیرنفتی در این 
مدت را 88 میلیون و ۷۰۰ هزار تن ذکر کرد که نسبت به 
مدت مشابه سال قبل ۱۱.48 درصد افزایش یافته است. به 
گفته وی، متوسط ارزش هر تن کالای صادراتی کشورمان 
در ۷ ماهه امسال با ۳ درصد افزایش به رقم ۳6۷ دلار رسیده 
است. رئیس کل گمرک خاطرنشان کرد: در این مدت ۳۷.9 
میلیون تن محصولات پتروشیمی به ارزش ۱5.2 میلیارد 
دلار صادر شده است که به لحاظ وزن 2۳ درصد و از حیث 

ارزش 24 درصد افزایش داشته است.
وی اضافه کرد: همچنین بزرگتریــن مقاصد صادراتی 
کشورمان در هفت ماهه امسال به ترتیب شامل چین با 
8.6 میلیارد دلار، عراق با ۷.۳ میلیارد دلار، امارات متحده 

عربی با 4.2 میلیارد دلار، ترکیه بــا ۳.۳ میلیارد دلار، 
افغانستان با ۱.۳ میلیارد دلار، پاکستان با ۱.2 میلیارد 
دلار و هند با ۱.۱ میلیارد دلار بوده  اســت. رضوانی فر 
تاکید کرد: این هفت کشور در مجموع 82 درصد از وزن و 
8۳ درصد از ارزش کل صادرات کشور را به خود اختصاص 
دادند. وی در خصوص کشــورهای عمده طرف معامله 
واردات با کشورمان، افزود: بیشــترین میزان کالاهای 
وارداتی به کشورمان تا پایان مهرماه، از کشورهای امارات 
متحده عربی با ۱2 میلیــارد دلار، چین ۱۰.2 میلیارد 
دلار، ترکیه 6.6 میلیــارد دلار، آلمان ۱.4 میلیارد دلار، 
فدراسیون روسیه یک میلیارد دلار، هند 9۰۰ میلیون 

دلار و هنگ کنگ با ۷۰۰ میلیون دلار بوده است.
معاون وزیر اقتصاد ابراز کرد: ۷۷ درصد از وزن و 8۳ درصد 
از ارزش کل واردات کشور در این مدت از کشورهای یاد 
شده مذکور بوده است. وی گفت: متوسط ارزش گمرکی 
هر تن کالای وارداتی یک هزار و 8۱9 دلار بوده که نسبت 
به مدت مشابه سال قبل 6 درصد افزایش نشان می دهد.

توســعه صادرات، همواره از اولویت هــای دولت های 
گوناگون بوده اســت و از معدود سیاست هایی است که 

همه احزاب و جناح ها با هر رویکرد سیاسی به عنوان موتور 
رشد اقتصادی بر روی آن تأکید دارند. با توجه به اهمیت 
بحث رونق تولید داخلی و رشد اقتصادی درون زا که از 
مولفه های کلیدی اقتصاد مقاومتی و مورد تأکید صریح 
رهبری و سایر مسئولان نظام اســت، بدیهی است که 
گشودن بازارهای صادراتی به روی تولیدکنندگان ایرانی 
می تواند منجر به جهشی در حوزه تولید شود و ورود ارز 
به کشور را رقم بزند؛ لذا با توجه به شرایط سخت تحریم 
و فشار از سوی دولت های خارجی، اهمیت بحث تولید 
صادرات محور بیش از پیش آشکار گشته است و با توجه 
به ظرفیت های عمیق همکاری های اقتصادی بین ایران 
و همسایگان، می توان با تکیه بر توان داخلی و با سیاست 
گذاری های صحیح در مســیر توسعه تجارت خارجی، 
گامی مهم در راســتای رونق تولید و اقتصاد مقاومتی 
برداشت. ایران به لحاظ کمیت صادرات غیرنفتی طی 
چند برنامه توسعه پیشرفت قابل توجهی داشته است 
اما ازنظر ســطح تکنولوژی صــادرات غیرنفتی، هنوز 
بخش عمده ای از صادرات ایران فاقــد تکنولوژی یا با 
تکنولوژی پایین است و سهم صادرات با تکنولوژی بالا 
یا هایتک در صادرات کشور به میزان قابل توجهی پایین 
است. مهم ترین تحولی که در سطح فن         آوری صادرات 
غیرنفتی طی یک دهه اخیر، کاســته شــدن از سهم 
صادرات بدون         فن         آوری و با فن         آوری پایین، ثبات سهم 
اقلام با فن         آوری متوسط پایین و هایتک و افزایش سهم 

اقلام با فن         آوری متوسط بالا است.

News kasbokar@gmail.com

تا پایان مهرماه؛

تجارت خارجی ایران ۱۰۰ میلیارد دلاری شد
قاچاق ماهانه ۱۰ تن زعفران به بازارهای هدف

تولید گیاهان دارویی به ۵۱۵ هزار تن می رسد



I N FO@biznews. ir

4

info@kASBOKARNEWS.irروزنامه كسب و كار| سال هشتم،شماره 3152 سه شنبه 15 آبان ماه1403
www.kASBOkARNEwS.iR

فناوری و 
اطلاعات

امضای تفاهمنامه خدمات پستی میان ایران و کوبا
وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات در نخستین روز از سفر به هاوانا در دیدار با معاون نخست 
وزیر کوبا درباره توسعه همکاری های علمی و فناورانه و ارتباطاتی گفت: آماده ایم دانسته ها 
و تجربه هایی که در کشور داریم با شما به اشتراک بگذاریم و در حوزه های گوناگون به ویژه 
هوش مصنوعی همکاری های خوبی را آغاز کنیم. به گزارش ایرنا از وزارت ارتباطات و فناوری 
اطلاعات، »سید ستار هاشمی« در این دیدار از امضای تفاهم نامه همکاری میان دو کشور در 
حوزه خدمات پستی خبر داد و گفت: ظرفیت های بسیار زیادی برای همکاری میان تهران 
و هاوانا وجود دارد که امیدواریم بعد از انجام این نشست ها، فاز عملیاتی توافق ها آغاز شود.

وزیر ارتباطات با بیان اینکه طرح اولیه و پیشنهادهای مشخصی در حوزه ارتباطات و فناوری 
اطلاعات از سوی دولت و بخش خصوصی ایران تقدیم مقام های کوبایی شده است، تصریح 
کرد: با توجه به روابط عمیق و ریشه دار دو کشور، می توانیم با نگاه انتقال فناوری به کوبا بر روی 
اجرایی کردن برنامه های مشترک اقدام کنیم. وی خطاب به معاون نخست وزیر کوبا اظهار 
داشت: آماده ایم دانسته ها و تجربه هایی که در کشــور داریم با شما به اشتراک بگذاریم و در 
حوزه های گوناگون بویژه هوش مصنوعی همکاری های خوبی را آغاز کنیم. هاشمی همچنین 
از تاکید ویژه دکتر پزشکیان، رییس جمهوری ایران بر توسعه روابط و مناسبات با کوبا خبر داد 
و اظهار داشت: انشاءالله پس از بازگشت به تهران، نتایج و دستاوردهای سفر را خدمت ایشان 

گزارش خواهم کرد.
وی با اشاره به مواضع محکم کوبا در مقابله با زیاده خواهی های استکبارجهانی تصریح کرد 
که پاسخ قاطع و کوبنده ایران به جنایت ها و تجاوزهای رژیم صهیونیستی تنها بخشی از 
توانمندی نظامی نیروهای مسلح جمهوری اسلامی است که با هدف دفاع مشروع و ایجاد 
بازدارندگی توسعه قابل توجهی یافته است. ادواردو مارتینز، معاون نخست وزیر کوبا در امور 
علم و فناوری نیز در دیدار با سید ستار هاشمی، وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات جمهوری 
اسلامی به پیشرفت های چشمگیر ایران در حوزه های علمی و فناورانه اشاره کرد و توسعه 

همکاری های دو کشور در حوزه های مخابراتی، پستی و هوش مصنوعی را خواستار شد.
معاون نخست وزیر کوبا، زمینه های توسعه همکاری میان دو کشور را »خیلی مناسب« 
توصیف و تاکید کرد: سفر وزیر ارتباطات جمهوری اسلامی به هاوانا به توسعه بیشتر روابط 
و مناسبات میان ایران و کوبا کمک بســیاری خواهد کرد. مارتینز با اشاره به اراده بالای 
مقام های عالی رتبه ایران و کوبا برای توسعه روزافزون روابط و همکاری ها در عرصه های 
گوناگون تصریح کرد: پس از انجام این سفر، وارد دوران جدیدی از سطح مناسبات و روابط 
میان دو کشور خواهیم شد. معاون نخســت وزیر کوبا از موضع قاطع و واکنش کوبنده 
جمهوری اسلامی در مقابل تجاوزگری های رژیم صهیونیستی قدردانی و همبستگی دولت 

و ملت کوبا با ایران را در مقابله با استکبار جهانی و رژیم اسراییل اعلام کرد.

افزایش صادرات محصولات نانویی با وجود تحریم ها
دبیر ستاد نانو و میکرو معاونت علمی با تاکید بر اینکه، حوزه نانو به پدیده ای اثرگذار اقتصادی 
در کشور تبدیل شده از افزایش صادرات محصولات نانویی تولید داخل با وجود تحریم ها 

خبر داد.
به گزارش ایرنا، عماد احدوند در آیین افتتاحیه پانزدهمین نمایشگاه نانو و میکرو در سالن 
خلیج فارس نمایشگاه های بین المللی تهران گفت: در طول دو دهه گذشته، فناوری نانو 
از یک مفهوم ناشناخته به پدیده ای اثرگذار اقتصادی و حلال واحدهای صنعتی در کشور 
تبدیل شده است. دبیر ستاد توسعه فناوری های نانو و میکرو، افزود: صنعت نانو در کشور 
سالانه به طور قابل توجهی در حال گسترش است. حجم بازار محصولات نانویی داخلی در 

سال گذشته نسبت به سال ۱۴۰۱ رشد ۱۰۰ درصدی داشته است.
وی افزود: شرکت های نانویی کشور در حال حاضر فراتر از بازار داخلی فعالیت می کنند؛ 
طوری که با وجود تحریم و محدودیت ها، صادرات محصولات نانویی تولید داخل نیز رو به 
افزایش است. در سال ۱۴۰۲ بیش از ۱۴۵ میلیون دلار از محصولات فناورانه حوزه نانو به 
۴۹ کشور دنیا صادر شده است. دبیر ستاد توسعه فناوری های نانو و میکرو، بیان کرد: امروز 
فناوری نانو با تمرکز بر حوزه های اقتصادی و صادراتی در مسیر توسعه قرار گرفته و اثرگذاری 
محصولات نانویی فراتر از ارزش اقتصادی آنها در بازار است. راهبرد ستاد نانو و میکرو در 

توسعه زیست بوم نانو، تأکید بر افزایش نقش اقتصادی و صادراتی فناوری خواهد بود.
وی اظهارکرد: در کنار رشد تحقیقات، شاهد افزایش چشمگیر محصولات و شرکت های 
فعال در این حوزه نیز بوده ایم، طوری کــه اکنون بیش از ۱۶۰۰ محصول نوآورانه نانویی 

توسط شرکت های دانش بنیان بومی سازی شده است.
معاون توســعه اقتصاد دانش بنیان معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاســت 
جمهوری، نیز در این مراسم حوزه نانو را یکی از ستادهای پیشتاز دانست و از عزم جدی این 
معاونت در دوره جدید برای ادامه فعالیت، تقویت و حمایت جدی از همه ستادهای زیرمجموعه 
در دور جدید مدیریتی این معاونت خبر داد. رضا بخشی آنی گفت: برنامه ریزی های مناسب 
این این ستاد امروز جایگاه حوزه نانو در کشور را به جایگاه مناسب در بومی سازی دستاوردهای 
مورد نیاز بخش های مختلف رسانده است. وی بیان کرد: مطالبات مالی ستادها و صندوق 
ها به تدریج پرداخت شده و منابع مالی قابل توجهی به زیست بوم نوآوری کشور تزریق شده 
است. در آغاز به کار ستادها و به ویژه صندوق نانو با حجم زیادی از مطالبات مالی مواجه بودند.
به طوری که صندوق نانو حدود ۵۰ میلیارد تومان مطالبات داشت که این بدهی ها اکنون تسویه 
شده است. در طول شش ماه نخست امسال به دلیل تغییرات مدیریتی، پرداخت مطالبات به 

تعویق افتاد، اما در نیمه دوم سال این پرداخت ها با قوت پیگیری خواهد شد.
معاون توســعه اقتصاد دانش بنیان معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاست 
جمهوری، حوزه نانو را یکی از ستادهای پیشتاز دانست و از عزم جدی این معاونت در دوره 
جدید برای ادامه فعالیت، تقویت و حمایت جدی از همه ستادهای زیرمجموعه در دور 
جدید مدیریتی این معاونت خبر داد. در این نمایشگاه ۱۷۰ نهاد و شرکت فناور و دانش بنیان 
فعال در حوزه هایی همچون نفت و انرژی، بهداشت و سلامت، آب و محیط زیست، کشاورزی 
و بسته بندی، خودرو، رنگ و پوشش، ساختمان، منسوجات و مواد پیشرفته جدیدترین 

نوآوری های نانویی خود را به نمایش خواهند گذاشت.

محقق ایرانی گیاه مصنوعی برای شارژ گجت ها ساخت
 محققان دانشگاه بینگهام از جمله یک پژوهشــگر ایرانی گیاهان مصنوعی نوینی ابداع 
کرده اند که دی اکسید کربن را جذب و اکسیژن آزاد می کنند. این گیاهان حتی  مقدار 
اندکی برق تولید می کنند. به گزارش مهر به نقل از فکت نیوز، این روند در حقیقت تقلید 
فرایندهای طبیعی اســت که در گیاهان زنده رخ می دهد. هر برگ مصنوعی از طریق 
فتوسنتز و آب و مواد غذایی از طریق تعرق و تاثیرمویرگی وارد سیستم می شود، برق تولید 
می کند. پروفسور شین چو همراه مریم رضایی یک برگ مصنوعی را به طور آزمایشی ابداع 
کردند. اما بعدا متوجه شدند کانسپت مذکور پتانسیل وسیع تری دارد. آنها نخست یک 
گیاه مصنوعی با ۵ برگ ساختند و توانایی آن برای جذب دی اکسید کربن و تولید اکسیژن 
را آزمایش کردند. در حال حاضر گیاه مصنوعی مذکور می تواند ۱۴۰ میکرووات برق تولید 
کند اما محققان تصمیم دارند این رقم را به یک میلی وات یا بیشتر برسانند. آنها همچنین 
تصمیم دارند آن را با یک سیستم ذخیره ســازی انرژی مانند باتری های لیتیوم یونی یا 
ابرخازن ها یکپارچه کنند. آنها برای افزایش کارآمدی گیاه مصنوعی تصمیم دارند از انواع 
مختلف باکتری استفاده کنندت تا فعالیت طولانی مدت آن تضمین شود و از سوی دیگر 
با توسعه سیستمی که به طور خودکار آب و مواد غذایی ارائه می کند، نیاز به نگهداری آن 
را کاهش دهند. در پژوهش اشاره شده سطح دی اکسید کربن در فضای سربسته به طور 
معمول بالاتر از فضای باز است و همین امر تهدیدی برای سلامت به خصوص در محیط 

های شهری به حساب می آید.
گیاهان مصنوعی از ســیانوباکتری برای جذب دی اکسید کربن در فضای سرپوشیده و 
تبدیل آن به اکسیژن برق زیستی استفاده می کنند. آنها می توانند سطح دی اکسید کربن 
را تا ۹۰ درجه سانتیگراد کاهش دهند که بسیار کارآمدتر از فعالیت گیاهان عادی است. 
علاوه بر آن سیستم برای ارتقای کیفیت هوا به اندازه کافی الکتریسیته زیستی تولید می 

کند تا انرژی مورد نیاز دستگاه های برقی قابل حمل را تامین کند.

اخبار

بعــد از گذشــت دو ســال از 
واردات آیفون مدل ۱۴ به بالا، 
حالا صحبت از از ســرگیری 
مدل هــای  همــه  واردات 
این برند با تعرفــه ۱۵ درصد 
بــرای واردات تجاری اســت، اما ســایر جزئیات زمان 
آغاز ثبت ســفارش و نــوع ارز تخصیصــی و مهم تر از 
 آن دلیــل ممنوعیت بعــد از آزاد شــدن واردات هنوز 

مشخص نیست.
به گزارش ایسنا، از ابتدای پاییز ۱۴۰۱ واردات آیفون ۱۴ 
به بالا به شکل تجاری و مســافری به کشور ممنوع شد. 
این تصمیم باعث شد قیمت آیفون ۱۳ به دلیل داشتن 
رجیســتری و گارانتی از آیفون ۱۴ و ۱۵ قاچاق گران تر 
شده و بعضا عده ای ترجیح دهند با پول کمتر از آخرین 
تکنولوژی موجود استفاده کنند و در کنار آن با استفاده 
از یک موبایل ارزان قیمت سیم کارت خود را فعال کنند 
و با جدیدترین مدل آیفون به اینترنت یک موبایل ارزان 

متصل شوند.
اما خرداد ماه امسال تصویب نامه هیئت وزیران منتشر شد 
که بر اساس آن با توجه به ممنوعیت واردات تلفن همراه 
هوشمند با نشان تجاری اپل، در صورت لغو ممنوعیت 
آن در آینده توسط مراجع ذیصلاح، سود بازرگانی آن به 

میزان ۹۶ درصد پیش بینی خواهد شد.
از طرف دیگر اوایل شهریور ماه سید ستار هاشمی- وزیر 
ارتباطات و فناوری اطلاعات دولت چهاردهم - همزمان 
با آغاز کار خود در پاســخ به ســوالی درباره رجیستری 
گوشی های تلفن همراه اپل گفته بود که »تصمیم گیری 
درباره رجیستری آیفون ۱۴ و ۱۵ در حوزه وزارت صنعت، 
معدن و تجارت اســت که پیگیــری می کنیم و منتظر 

می مانیم که چه اتفاقی خواهد افتاد«.
در نهایت چنــد روز پیش مصوبه ای در جلســه هیئت 
دولت برای رفع ممنوعیــت آیفون صادر شــده که بر 
این اساس سه دستگاه شــامل وزارت صمت، ارتباطات 
و معاونــت حقوقی ریاســت جمهوری مامور شــدند 

آیین نامه واردات را تدوین کنند، اما هنوز وضعیت اجرا 
و جزئیات تعرفه آن مشخص نیست. البته ابتدا تعرفه در 
مصوبه ۹۶ درصد اعلام شــده بود، اما سخنگوی دولت 
 اعلام کرد که اشــتباهی رخ داده و ایــن موضوع اصلاح 

خواهد شد. 
در نهایت هــم دبیر هیئت دولت اعــلام کرد که حقوق 
ورودی مربوط به گوشی اپل در سال جاری برای گوشی 
های بــالای ۶۰۰ دلار مطابــق قانون بودجــه در رویه 
تجاری ۱۵ درصد و در ســایر رویه ها ۳۰ درصد تعیین 
شده و برای گوشی های اپل ۶۰۰ دلار و پایین تر حقوق 
ورودی در رویــه تجاری پنج درصد و در ســایر رویه ها 
شش درصد تعیین شده است. گفتنی است در این مدت 
واردکننــدگان بارها تاکید کردند کــه واردات آیفون با 
تعرفه ۹۶ درصدی نه به سود دولت و نه به سود مصرف 

کننده است، بلکه به سود قاچاقچی خواهد بود.

ابهاماتی که برطرف نشد
مهم ترین ابهام این اســت که بعد از دو سال هنوز کسی 
به این ســوال که چرا واردات آیفون ممنوع شد، پاسخ 
روشنی نداده است. همین حالا هم با وجود اینکه گفته 
شده مشکل رجیستری آیفون برطرف می شود، زمان آغاز 
ثبت سفارش یا جزئیات رجیستری برای کسانی که این 
مدت تلفن همراه برند آیفون را به صورت کالای قاچاق 
خریده اند، مشخص نیست. علاوه بر این هنوز مشخص 
نیســت این موبایل ها با چه ارزی به کشور وارد خواهند 
شد و آیا شــرایط واردات آن ها مانند سایر موبایل های 
بالای ۶۰۰ دلار اســت یا خیر. البته با توجــه به اینکه 
در ســال های اخیر واردات موبایل های زیر ۶۰۰ دلار با 
ارز نیمایی و موبایل های بــالای ۶۰۰ دلار با ارز حاصل 
 از صادرات انجام می شــده، احتمالا همیــن روند ادامه 

خواهد داشت.

دوراهی سیاست گذار 
در این میان عده ای هم هســتند که از اساس معتقدند 
واردات آیفون دغدغــه درصد کمی از جامعه اســت و 
دلیلی ندارد که تا این حد به آن پرداخته شود. این افراد 

همچنین معتقدند در شــرایطی که با محدودیت ارزی 
مواجه هســتیم، باید جلــوی واردات کالاهای لوکس 
گرفته شــود. در طرف دیگر ماجرا مخالفان معتقدند با 
این روش حق انتخاب از مصرف کننده ســلب می شود. 
همچنین این افراد به این نکته هم استناد می کنند که 
قیمت موبایل پرچ دار از برند سامسونگ تفاوت قیمتی 
چندانــی با مدل های جدیــد آیفون نــدارد و اگر علت 
ممنوعیت واردات، ارزبری است، این موضوع باید شامل 

همه برندها شود.
اما میــزان ارزبری آیفون چقدر اســت؟ پاســخ به این 
سال کار راحتی نیست، چراکه در دو سال گذشته تنها 
مدل های آیفون ۱۳ به قبل به کشور وارد شده و تقریبا هم 
مدل های بالاتر به صورت قاچاق به کشور وارد شده است. 
اما شاید بتوان به شکل دیگری پاسخ این سوال را داد که 
موبایل های پرچم دار که به موبایل های بالای ۶۰۰ دلار 

گفته می شود چقدر طرفدار دارند.

سهم برندها از بازار موبایل ایران
آمارهای منتشر شــده از گمرک نشان می دهد در سال 
گذشته ۳.۴ میلیارد دلار گوشی تلفن همراه به دو شیوه 
تجاری و مسافری به کشور وارد شده است. بر این اساس 

۴.۵ درصد از ارزش کل واردات کشور در سال ۱۴۰۲ به 
واردات گوشی تلفن همراه اختصاص داشت. از این میان 
سهم موبایل های زیر ۱۵۰ دلار حدود ۵۰۰ میلیون دلار، 
ســهم موبایل های ۱۵۰ تا ۶۰۰ دلار حدود ۱.۸ میلیارد 
دلار و ســهم موبایل های بالای ۶۰۰ دلار ۱.۱ میلیارد 

دلار بوده است.
کل واردات کشور در ســال ۱۴۰۲ حدود ۶۶.۲ میلیارد 
دلار بوده، بنابراین ســهم موبایل های بالای ۶۰۰ دلار 
از کل واردات کشــور فقط ۱.۶ درصد بوده است. علاوه 
بر ایــن واردات موبایل های بالای ۶۰۰ دلار در ســال 
۱۴۰۰، یعنی پیش از ممنوعیت ورود آیفون ۱۴ به بعد، 
۱.۴۷ میلیارد دلار بوده که نشــان می دهد با ممنوعیت 
مدل هایی از برند آیفون فقــط ۳۷۰ میلیون دلار در ارز 
 بری صرفه جویی شده اســت؛ معادل ۰.۵ درصد از کل 

واردات کشور.
همچنیــن آمارهای منتشــر شــده از ســوی انجمن 
واردکننــدگان موبایل در ســال ۱۴۰۰، یعنی پیش از 
ممنوعیت واردات آیفون ۱۴۰ به بالا نشان می دهد سهم 
سامسونگ از بازار موبایل ایران ۴۹ درصد، شیائومی ۲۶ 
درصد، نوکیا ۱۳ درصد، اپل ۶ درصد و جی پلاس، جی ال 

ایکس و هووای هر کدام یک درصد بوده است.

از تعرفه ۱۵ درصدی تا سهم پرچم دارها از واردات؛

بازگشت آیفون به بازار ایران
News kasbokar@gmail.com

دبیر ستاد توسعه علوم و فناوری های شناختی، گفت: 
این ســتاد با هدف ارتقای ســازوکارهای غربالگری و 
مراقبت افراد از پلتفرم های سلامت شناختی دیجیتال 
حمایت می کند. به گزارش ایسنا، سید محمد مهدوی، 
دبیر ستاد توسعه علوم و فناوری های شناختی با بیان 
این که حرکت به سمت پلتفرم های سلامت شناختی 
دیجیتال یک نیاز اساســی در کشــور است، گفت: در 
راستای کمک به تســریع و بهبود فرآیندها در عرصه 
شناختی، این ســتاد از توســعه پلتفرم های سلامت 

شناختی دیجیتال حمایت می کند.
وی  افزود: در حال حاضر سازوکارهای متداول امکان 
پایش، غربالگری و مراقبت هــای فراگیر از افراد دارای 
ناتوانی هــای ذهنی و اختلالات شــناختی را میســر 

نمی کند و نیازمند حرکت به سمت پلتفرم های سلامت 
شناختی فراگیر با بهره گیری از تکنولوژی های پیشرفته 

در حوزه شناختی در کشور هستیم.
مهدوی با تاکید بر اینکه ستاد توسعه علوم و فناوری های 
شناختی از شکل گیری و فعالیت شتابدهنده ها در حوزه 
سلامت شناختی دیجیتال حمایت می کند، تصریح کرد: 
پایش، حفظ و ارتقای سلامت شناختی دانش آموزان و 
توانمندسازی شناختی سالمندان از اولویت های ملی و 
مطالبات جامعه محسوب می شود و نوآوران و فناوران 
این ظرفیت را دارند که به طــور جدی در این دو حوزه 

وارد فعالیت شوند. دبیر ستاد توسعه علوم و فناوری های 
شناختی اظهار کرد: در بحث کودکان، در حوزه پایش، 
ارزیابی، سلامت و حفظ ارتقای توان شناختی کودکان 
و نیز در مبحث جامعه سالمندان بازار بزرگی در علوم و 
فناوری های شناختی در کشور وجود دارد و ستاد آماده 
است برای رفع چالش ها با همکاری سایر نهادها و مراکز 
تخصصی از حوزه های تحول ســاز در بخش های حفظ 
و ارتقای سلامت شــناختی کودکان و توانمندسازی 
ســالمندان و نیز عرضه محصولات شــناختی به بازار 

مصرف در جامعه حمایت کند.

مهــدوی تصریــح کــرد: حــوزه علــوم و فنــاوری 
شــناختی یک بازار قابل توجه اســت کــه صاحبان 
ایــده و فنــاوران و پژوهشــگران می تواننــد از 
خدمات توســعه زیســت بوم ستاد، ســرمایه بذری ، 
تســهیلات ارزان قیمت، توانمندســازی و توســعه 
 بــازار بــرای رونــق کســب و کار و ایجاد اشــتغال

 استفاده کنند.
به نقل از معاونت علمی ریاســت جمهوری، وی افزود: 
امروزه با رشــد روزافزون فناوری های مبتنی بر هوش 
مصنوعی می تــوان خدمات فراگیر و پایــدار در حوزه 
سلامت شــناختی با حفظ حریم خصوصی و داده های 
شــخصی کاربران طراحی کرد و در دســترس طیف 

گسترده ای از مخاطبان قرار داد.

 Learn« شرکت گوگل خدمت رایگان جدیدی را به نام
About« راه اندازی کرده است که در قامت یک معلم 
هوش مصنوعی می تواند خدمات آموزشی را همواره به 
کاربران ارائه دهد. به گزارش ایسنا، گوگل مدت هاست 
که با تعهد خود به اشتراک گذاری دانش و پیشرفت های 
هوش مصنوعی در خط مقدم آموزش قرار داشته است.

اکنون جدیدتریــن ابتکار این غول فنــاوری خدمت 
 Google در مجموعه خدمات Learn About ویژگی
Learning است که گوگل امیدوار است لایه دیگری 
را به هدف خود در دسترســی و تعاملی کردن آموزش 
 Learn About اضافه کند. به نقل از تامز گاید، سکوی
خدمات آموزشی گوگل را با تشــویق کاربران در همه 
ســطوح از دانش آموز گرفته تا دانشجویان مادام العمر، 
مربیان و متخصصان برای مشارکت در مجموعه ای از 

ابزارهای تعاملی به سطح جدیدی می برد.

این سکوی رایگان دارای الگوهایی با پاسخ به همه چیز 
از مباحث آشپزی گرفته تا فضاست. همچنین کاربران 
می توانند از آن در میان یک صفحه متنی برای پرسیدن 
سؤالات خود اســتفاده کنند. این دســتیار یادگیری 
 Google محاوره ای هوش مصنوعی در هسته خدمت
Learning برای تعمیــق درک و دانش به روشــی 
شخصی طراحی شده است. این مدل هوش مصنوعی 
تعاملی فراتر از ابزار جســتجوی هــوش مصنوعی، به 
ســوالات کلی یا خاص پاســخ می دهد و جالب اینکه 

پاسخ هایی متناسب با سطح دانش هر کاربر می دهد.
کاربران از طریق این خدمت با مفاهیم پیچیده به واسطه 
راهنماهای تعاملی، تصاویر، ویدئوها و مقالات راهنمایی 
می شوند که یادگیری را جذاب و انعطاف پذیر می کند. 
این سکوی کاربرپسند به کاربران این فرصت را می دهد 
که مطالب را بارگــذاری کنند و موضوعــات انتخاب 

شــده را که با اهداف یادگیری فردی همسو هستند، 
بررسی کنند. یادگیرندگان با کمک های تعاملی و منابع 
استخراج شــده از منابع معتبر می توانند با موضوعات 
مختلف ارتباط برقرار کنند و هر چقدر که می خواهند در 
یادگیری غوطه ور شوند. این رویکرد به ابزار گوگل اجازه 
می دهد تا هم به عنوان یک ابزار کمک آموزشــی و هم 
یک منبع الهام برای یادگیرندگان مادام العمر باشد که 
می خواهند موضوعات جدید را به گونه ای که با سرعت و 

فهم خودشان سازگار است، کشف و کاوش کنند.
برای شروع، به ســادگی می توان با استفاده از حساب 
گوگل خود ثبت نام کرد و با پرســیدن یک ســوال در 
کادر جستجو در وسط یک صفحه شــروع کرد یا یک 
تصویر یا سند را برای کاوش بیشــتر آپلود کرد. برای 
کسانی که به دنبال یادگیری عملی بیشتری هستند، 
خدمت Google for Developers منابع تخصصی 

ارائه می دهد. همچنین برای کســانی که علاقه مند به 
کدنویسی و فناوری یادگیری ماشینی هستند، به عنوان 
 Google Machine Learning مثــال خدمــت
Crash Course اصول ســاخت یک شبکه عصبی 
عمیق را آموزش می دهد و توضیح می دهد که چگونه 
یادگیری ماشینی با برنامه نویسی سنتی متفاوت است.

این منابع به گونه ای طراحی شده اند که برای مبتدیان 
مفید باشــند و محتوای پیشــرفته برای کســانی که 
می خواهند درک فنی خود را تعمیق کنند، در دسترس 
اســت. ابتکار »Learn About« یک رویکرد جامع 
برای آموزش پیشــرفته با تأکید بر قابلیت اســتفاده 
است. کاربران با ادغام ابزارهای مکالمه مبتنی بر هوش 
مصنوعی با برنامه های کاربردی می توانند از اکوسیستم 
گوگل به عنوان راهی بــرای افزایش کنجکاوی خود و 

دریافت یادگیری مادام العمر استفاده کنند.

عضو هیئت علمی ایرانداک با پرداختن به جوانب اخلاقی به 
این سوال پاسخ داد که آیا می توان مسئولیت نویسندگی یک 

مقاله را بر عهده هوش مصنوعی گذاشت یا خیر؟
به گزارش مهر، دکتر رحمان شریف زاده در کرسی ترویجی 
»اخلاق و سیاست هوش مصنوعی« از سری پیش نشست های 
هشتمین دوره جایزه ملی فناوری اطلاعات که در ایرانداک 
برگزار شد، در مورد این که »آیا می توان چت جی پی تی را به 
عنوان مولف شناسایی کرد؟«، گفت: چت جی پی تی محصول 
ترکیب NLP و یادگیری ماشین است. این ابزار در تولید متن 
به خوبی عمل کرده و یکی از جذابیت های این محصول است.

وی در خصوص امکانات چت جی پی تی گفت: این ابزار در مفهوم 
پردازی و تحلیل )تولید فرضیه استخراج ایده، طراحی پژوهش، 
فراتحلی، خلاصه سازی، مرور ادبیات، پیشنهاد روش شناسی، 
تفسیر و تحلیل داده ها، ارائه نقد و بازخورد(، نگارش پژوهش 
)ترجمه، بازنویسی، پیشنهاد عنوان، چکیده و نتیجه گیری(، 
ویرایش و تصحیح )تقویت واژگان، بررسی گرامر و املا، بررسی 
ارجاعات و ...( و انتشار دانشگاهی )پیدا کردن مجله مناسب، 
فرمت دادن به مقاله بر اســاس شــیوه نامه مجله و ...( کاربرد 

دارد. عضو هیئت علمی ایرانداک با اشاره به این که این چت بات 
می تواند درگیر سرقت ادبی، داده سازی، دستکاری داده شود، 
گفت: البته این چالش ها ذاتی نیســتند و می تواند با توسعه و 
بهبود این ابزار رفع شود. وی با اشاره به موضوع »سایه نویسی 
ماشینی« که یکی دیگر از مسائلی است که با استفاده از این 
ابزار می توان درگیر آن شد، گفت: موضوع سایه نویسی ماشین 
و اینکه آیا متنی که چت بات نوشته را ما به اسم خودمان منتشر 
کنیم، مسئله ای است که نیاز به بررسی بیشتر دارد. به گفته 
شریف زاده؛ ناشــران مجلات در مورد این موضوع رویه هایی 
در پیش گرفتنــد ولی نگاهی وجــود دارد که عنوان می کند 

نمی توانیم چت جی پی تی را به عنوان مولف بدانیم.
وی با اشاره به انتشار مقاله ای که اولین بار چت جی پی تی را به 
عنوان مولف دوم خود درج کرد، گفت: چند روز بعد از انتشار این 
مقاله، ناشر چت جی پی تی را از لیست مولف های آن حذف کرد 
و توضیح داد که در حال حاضر چت بات ها نمی توانند معیارهای 
مولف بودن ما را کسب کنند. چرا که مولف یک مقاله بودن نیاز 
به مسئولیت نویسندگی دارد و ما نمی توانیم این مسئولیت را به 
چت بات دهیم. عضو هیئت علمی ایرانداک درباره معیارهایی که 

در مفهوم تالیف وجود دارد، توضیح داد: در توصیه نامه ونکوور 
یا کنوانسیون کمیته بین المللی سردبیران مجلات پزشکی ۴ 
مولفه و معیار برای یک مولف در نظر گرفته است: »مشارکت 
اساسی در مفهوم سازی یا طراحی پژوهش؛ یا به دست آوردن، 
تحلیل یا تفسیر داده های پژوهش«، »نگارش کار یا بازبینی 
انتقادی محتوای فکری مهم«، »تایید نهایی نسخه قابل انتشار« 
و »پذیرش مسئولیت درستی پژوهش انجام شده در تمام اجزا و 
جوانب آن«. بر این اساس مولف کسی است که هر چهار شرط 
را داشته باشــد. وی ادامه داد: چون چت جی پی تی کارهایی 
مثل مولف های انسانی انجام می دهد، سه شرط اول را می تواند 

پوشش دهد ولی در مورد مسئولیت سوال وجود دارد.
شریف زاده با بیان این که معنای عمیق تر مسئولیت، مسئولیت 
اخلاقی است، گفت: برای پذیرفتن مسئولیت اولین شرط 
این است که عاملیت اخلاقی داشته باشد یعنی قابلیت انجام 
کنش های اخلاقاً مهم، تعبیه ارزش هــای اخلاقی در آن و 
قرارگرفتن در یک فرآیند یادگیری اخلاقی پیوسته را داشته 
باشد. دومین شرط نیز مسئولیت اخلاقی است یعنی قابلیت 
سرزنش و ستایش اخلاقی را داشته باشد. عضو هیئت علمی 

ایرانداک اظهار کرد: در مخالفت با نســبت دادن مسئولیت 
اخلاقی به چت جی پی تی دو اســتدلال وجــود دارد. یک 
استدلال مبتنی بر »اتاق چینی« است. یعنی این ابزار فاقد 
ذهن است و معنا، آگاهی را درک نمی کند و حس و حال را 
درک نمی کند. می تواند از واژه ها و جملات استفاده کند ولی 
مثلًا حس و حال شعر خیام و گل ســرخ را درک نمی کند؛ 
بنابراین نمی توان به آن مسئولیت اخلاقی داد. وی ادامه داد: 
دومین استدلال مربوط به )ناسازگاری( است؛ این که چت 
جی پی تی یک موجود »متعین« اســت و توسط الگوریتم 
برنامه نویسی شده است؛ بنابراین جبر بر آن حاکم است؛ در 

حالی که مسئولیت اخلاقی مستلزم داشتن اراده آزاد است.
شریف زاده در پاســخ به این دو استدلال گفت: من نمی خواهم 
پاسخ محکمی به این دو استدلال بدهم ولی برای این دو استدلال، 
دو پاسخ وجود دارد. در پاسخ به استدلال نخست یا اتاق چینی 
که عنوان می شود که این چت بات به ساخت معنا وارد نمی شود؛ 
پیش فرض این استدلال »ماشین ها نمی توانند فکر کنند« را مورد 
سوال قرار می دهد. یک سوال این است که آیا عدم فهم معنایی، 

می تواند مستلزم عدم مسئولیت اخلاقی باشد؟

حمایت از پلتفرم های سلامت شناختی دیجیتال

خدمت رایگان جدید گوگل معرفی شد

چت جی پی تی می تواند مولف یک مقاله علمی باشد؟
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سبکزندگي

دبيــر اتحاديــه  توليدكننــدگان و 
صادركنندگان صنايع نســاجي با بيان 
اينكه با برگــزاري دومين نمايشــگاه 
تخصصي پوشاك ايران قصد داريم تابوي 
بي كيفيتــي كالاي ايراني را بشــكنيم، 
گفت: بايد از هنر و توليد ايراني حمايت شــود و مردم با اعتماد به 
توليدكنندگان داخلي از كالاهاي ايراني داراي شناسنامه و استاندارد 

استفاده كنند. 
مهدي يكتا با اعــام اينكه اعمال تعرفه ترجيحــي براي واردات 
محصولات نساجي ترك به ايران به ضرر توليد داخل است، گفت: 
درصورت حمايت از صنعت نساجي امكان صادرات 3 ميليارد دلاري 

فراهم خواهد شد. 
مهدي يكتا در يك نشست خبري با انتقاد از انعقاد قرارداد اعمال 
تعرفه ترجيحي براي واردات محصولات نســاجي تركيه به ايران، 
اظهار داشت: صنعت پوشاك ايران طي سال هاي اخير رشد مناسبي 
نداشته و حجم واردات و قاچاق به كشــور بالا بوده است، عاوه بر 
اين، ركود پس از افزايش نرخ ارز نيز اوضاع را بدتر از قبل كرده است. 
وي تصريح كرد: تعرفه واردات پوشــاك به كشور 100 درصد بود 
كه با توجه به قرار گرفتن پوشاك در گروه دهم كالايي، اين تعرفه 
به 200 درصد رســيد و حال نيز با اعمال 40 درصد تخفيف بابت 
تعرفه ترجيحي، تعرفه اعمالي براي واردات محصولات نساجي 120 

درصد خواهد بود. 
 يكتا بــا بيــان اينكه بــازار پوشــاك ايــران يــك بــازار 7 تا 
8 ميليارد دلاري است، افزود: 80 درصد نياز بازار از طريق واردات 
تامين مي شود و يك بازار 5 ميليارد دلاري به واردات اختصاص دارد. 
وي با بيان اينكه تعرفه ترجيحي شامل واردات ماشين آلات نساجي 
نمي شود، گفت: اين تعرفه شامل واردات نخ فرش، پارچه، پوشاك 

و فرش ماشيني است. 
به گفته دبير اتحاديه توليدكنندگان محصولات نساجي، طي 2 سال 
اخير ظرفيت توليد كارخانه هاي نساجي و پوشاك كشور به نصف 
رســيده و اعمال تعرفه ترجيحي واردات نيز اين ظرفيت را بازهم 

كاهش خواهد داد. 
وي با اشاره به بالا بودن هزينه توليد در ايران، گفت: توليدات ايراني 
در محصولات باكيفيت متوســط به بالا به راحتــي قابل رقابت با 
محصولات خارجي است اما اين رقابت در زمينه توليدات با كيفيت 
متوسط به پايين، بســيار سخت اســت زيرا حجم زيادي كالاي 

استوك و درجه دوم از تركيه و چين به ايران وارد مي شود. 
وي توضيح داد: حدود 60 تا 70 درصد پوشاك خارجي از چين و 
30 تا 40 درصد نيز از تركيه به كشور وارد مي شود و توليد كنندگان 
خارجي از مشــوق هاي قابل توجهي براي صادرات محصول خود 

برخوردار هستند. 
يكتا در پاسخ به اين سوال كه با توجه به كاهش قيمت نفت و لزوم 
افزايش صــادرات غيرنفتي و براي جلوگيري از خــروج ارز در اثر 
اعمال تعرفه ترجيحي واردات پوشــاك، چه اقدامي براي افزايش 
صادرات مي توان انجــام داد، گفت: در حال حاضر با مشــكل بالا 
بودن حجم قاچاق محصولات نســاجي به كشور روبه رو هستيم و 
درواقع توليد كننده داخلي براي صادرات ابتدا بايد با رقباي خارجي 

خود رقابت كند. از طرفي هر چقدر تامين نياز بازار داخل از طريق 
توليدات ايراني افزايش يابد، از خروج ارز جلوگيري خواهد شد. 

وي ادامه داد: براي بهبــود صادرات بايد روابط سياســي ايران با 
كشورهاي ديگر بهبود يابد و حمايت هايي مانند جوايز صادراتي از 

طرف دولت به توليد كنندگان اعطا شود. 
وي افزود: در حال حاضر توليد كنندگان ترك از ماليات 18 درصدي 
معاف هستند و ضمن برخورداري از جوايز صادراتي، با مشكل نقل 
و انتقال پول به كشورهاي ديگر نيز روبه رو نيستند و به همين دليل 
صادرات نساجي و پوشاك تركيه به 25 ميليارد دلار رسيده است. 

دبيــر اتحاديــه  توليدكننــدگان و صادركننــدگان صنايــع 
نســاجي تصريح كرد: در ايــران در بهترين شــرايط در ســال 

88 ميــزان صادرات پوشــاك كشــور بــه 250 ميليــون دلار 
 رســيد اما در حــال حاضر ايــن رقم 30 تــا 35 ميليــون دلار

 است. 
وي ادامه داد: كل صادرات صنعت نساجي نيز در سال 88 معادل 
775 ميليون دلار بود امــا پس از ايجاد برخــي محدوديت هاي 

بين المللي، اين عدد كاهش پيدا كرد. 
به گفته يكتا، با توجه به ظرفيت نصب شــده در صنعت نســاجي 
درصورت حمايت از اين صنعت امكان صادرات 3 ميليارد دلاري 

فراهم خواهد شد. 
وي در ادامه با اشاره به برگزاري دومين نمايشگاه تخصصي پوشاك 
ايران در 12 تا 15 بهمن ماه، گفت: اين نمايشگاه در فضاي 3 هزار 

مترمربعي و با حضور بيش از 50 توليد كننده پوشاك داخلي برگزار 
مي شود. 

يكتا ادامه داد: همزمان با اين نمايشگاه، نمايشگاه پوشاك تركيه 
نيز در ايران برگزار مي شــود كه براي برگزاري آن تبليغات زيادي 
صورت گرفته و وزارت صنعت نيز از برگزاري اين نمايشگاه حمايت 

كرده است. 
وي با بيــان اينكــه بيــش از 70 درصد بــازار پوشــاك ايران 
بــه محصــولات وارداتــي اختصــاص دارد، گفت: عمــده اين 
كالاها به صــورت قاچــاق بــه كشــور وارد مي شــوند و بيش 
 از 50 درصــد آنها بــه چين و بعــد از آن نيــز به تركيــه تعلق

 دارند. 

ضرر توليد كنندگان داخلي از تعرفه واردات محصولات نساجي ترك

تابويبيكيفيتيكالايايرانيشكستهميشود

در حالي كه معدن فيروزه نيشــابور 
بزرگ ترين معدن فيروزه جهان است، 
سنگ هاي درخشــان اين معدن به 
نــام و كام ترك ها در جهــان تجارت 
مي شود. همچنين به دليل نبود علم، 
هنوز با فناوري قديمي و با استفاده از مواد منفجره، عمليات 
اســتخراج صورت مي گيرد كه باعث كاهش ارزش اين سنگ 

گران بها مي شود. 
در حال حاضــر 4 ميليارد تــن ذخيره ســنگ هاي تزئيني 
در ايــران وجود دارد كه ســالانه بيــش از 13/5ميليون تن 
توليد دارند. ايران بعد از هند و برزيل، ســومين توليد كننده 
ســنگ هاي تزئيني قلمداد مي شود و ســابقه درخشاني در 
اين حوزه به ويژه فيروزه نيشــابور دارد، ســنگ هاي تزئيني 
در تمام استان هاي ايران از جمله آذربايجان شرقي، اصفهان، 
آذربايجان غربي، خراســان جنوبي و رضوي، فارس، مركزي، 
همدان، سيســتان و بلوچســتان و زنجان يافت مي شود. با 
اين وجود تجارت فيروزه ايراني از قديم الايام در تركيه انجام 
مي شــد و از همان زمان تاكنون نام »توركيوس« را در جهان 
كسب كرده است. در همين راستا بهروز برنا، معاون اكتشاف 
سازمان زمين شناسي و اكتشــافات معدني به ايسنا گفت: 6 
ذخيره ســنگ هاي قيمتي و نيمه قيمتي در ايران وجود دارد 
 كه مهم ترين معدن سنگ هاي قيمتي ايران مربوط به فيروزه

 نيشابور است. 
وي با بيــان اينكه ايــران در زمينــه  ســنگ هاي قيمتي و 
نيمه قيمتي به رتبه اي در جهان دست نيافته است، اظهار كرد: 
كشف فيروزه توسط كشــور هاي ايران و مصر بوده و با وجود 
اينكه ايران يكي از مهم ترين كاشــفان فيــروزه بوده، اكنون 

فيروزه ايراني به نام تركيه رقم خورده است. 

  ارزش افزوده ۱۳۰۰ برابري 
درحالي كه بزرگ ترين معدن فيــروزه جهان به جهت فقدان 
علم هنوز با تكنولوژي قديمي و با استفاده از مواد منفجره به 
استخراج مشغول بوده و از اين رهگذر صدمات جبران ناپذيري 
را به معدن وارد مي آورد، در كشورهايي همچون آمريكا و هند 
كه معادن آنها از لحاظ كيفيت در مقابل فيروزه نيشابور حرفي 
براي گفتن ندارد، اســتخراج با روش هاي علمي باعث شــده 
تا هر روزه شــاهد ارزش افزوده در محصولات استخراج شده 
آنها باشيم. اســتفاده از انفجار براي استخراج فيروزه نيشابور 
باعث وارد آمدن آســيب به رگه هاي فيروزه و شكسته شدن 
و كوچك تر شدن ســنگ هاي فيروزه اي به دست آمده شده 
است، به گونه اي كه استخراج سنتي فيروزه موجبات كاهش 
شــديد قيمت اين محصول با ارزش را فراهم آورده اســت. 
آمريكا توانسته اســت با اســتفاده از تكنولوژي پيشرفته در 
اســتخراج فيروزه و بازاريابي مناسب، ســنگ فيروزه معادن 
آريزونا را كه از نظر كيفيت قابل مقايســه با ســنگ فيروزه 
نيشابور نيســت تا 30 برابر قيمت در جهان به فروش برساند 

و اين در حالي اســت كه با اســتفاده از تكنولوژي هاي نوين 
 در هنگام اســتخراج و بازاريابي مناســب، فيروزه نيشابور تا 

1300 برابر قيمت سنگ خام ارزش گذاري خواهد شد. 

  مصرف ۹۰ درصدي فيروزه در داخل كشور
با وجود اينكه از فيروزه نيشــابور به عنــوان بهترين فيروزه 
جهان نام برده مي شــود اما مصرف ۹0 درصدي آن در داخل 
كشور و محدود شــدن صادرات اين كالا به صورت توريستي 

موضوعي اســت كه بايد از ســوي متوليان اين بخش مورد 
توجه قرار گيرد. در ســنگ هاي خام فيروزه معمولا در 2 نوع 
اصلي، فيروزه عجمي و فيروزه شجري دسته بندي مي شوند و 
از آنجايي كه تراش فيروزه به ظرافت بالايي نياز دارد مهارت 
فيروزه تراشان نيز در مرغوبيت و در نتيجه تعيين قيمت اين 
سنگ نقش اساسي دارد. قيمت ها بســته به اندازه و كيفيت 
ســنگ متفاوت بود، به گونــه اي كه قيمت اين ســنگ ها از 
 حدود 5 هزار تومان شروع شــده و در برخي موارد به حدود 

40 ميليون تومان نيز مي رسد. 

  عوامل موثر در قيمت فيروزه
4 فاكتور در تعيين قيمت فيروزه موثر اســت كه در ابتدا بايد 
به رنگ آن اشاره كرد، به گونه اي كه شفافيت و پررنگ تر بودن 
بودن رنگ آبي فيروزه يكي از مهم ترين عوامل تعيين قيمت 
اســت. دومين فاكتور، يك دستي سنگ اســت كه اصطاحا 
در سنگ فيروزه به آن پاكي گفته مي شــود. همچنين سايز 

سنگ نيز ديگر عامل تاثيرگذار در تعيين قيمت است كه سايز 
بزرگ تر به معناي قيمت بيشتر خواهد بود. آخرين فاكتور نوع 
تراش است كه بســته به ظرافت و دقت به كار گرفته شده در 
تراش سنگ روي قيمت تاثير مستقيم دارد. البته بايد توجه 
داشت كه تمامي اين عوامل در تعيين قيمت سنگ موثر است 
اما قيمت گذاري فيروزه بر اساس اســتاندارد خاصي صورت 
نگرفته و تمام قيمت ها به صورت تجربي و با درصدي خطا از 

سوي گوهرشناس انجام مي گيرد. 

سهم اندك بازارهاي صادراتي از معادن فيروزه

تجارتفيروزهايايرانبهكامتركها
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اصناف

رئيس اتحاديــه توليدكننــدگان و 
فروشندگان گل، وضعيت بازار گل در 
چند ماه گذشته را راكد خواند و بيان 
كرد: وضعيت اقتصادي مردم، تقابل با 
ماه محرم و افزايش حجم ضايعات گل 

به واسطه گرماي شديد از عوامل ركود بازار است. 
سيدجلال عجايبي در گفت وگو با »كسب وكار« درباره صادرات 
گفت: صادرات گل به وضعيت ركود درآمده و مي توان ادعا كرد 
صادرات گل صورت نمي گيرد و اين نشات گرفته از عدم كمك 

دولت در ساخت و تجهيز پايانه گل است. 
وي گفت: صادرات گل و گياه به شــكل زميني و با وانت هاي 
بدون يخچال است كه اساسا اسم اين كار را نمي توان صادرات 
گذاشت. اين كار جز خرابكاري و از بين بردن نام صادرات چيز 

ديگري ندارد. 
ســيدجلال عجايبي درباره آخرين وضعيــت پايانه صادراتي 
گل و گياه توضيــح داد: پايانه صادراتــي گل و گياه در همان 
وضعيت قبلي خود است. براي به نتيجه رســاندن اين پايانه 
تلاش مي كنيم اما دستگاه هاي اداري پاسخگو نيستند. تاكنون 
با وزارت صنعــت، معدن و تجارت و وزارت جهاد كشــاورزي 

مذاكراتي داشتيم ولي هيچ كدام جوابگوي ما نبوده اند. 
وي ادامه داد: از يك ســال ونيم گذشــته به دنبال تسهيلاتي 
هســتيم كه از طرف معاون وزير تاييد شده اما هنوز به نتيجه 

نرسيده است. 
رئيس اتحاديه توليدكنندگان و فروشــندگان گل اضافه كرد: 
در حال حاضر بهترين فرصت را براي صــادرات گل و گياه به 
كشورهاي عربي و آسياي ميانه داريم ولي زيرساخت ها براي 

صادرات فراهم نشده است. 
عجايبي درباره وضعيت صــادرات گل و گيــاه تصريح كرد: 
صادرات گل و گياه شرايط مطلوبي ندارد چراكه با امكانات فعلي 

كسي نمي تواند گل و گياه صادر كند. 
وي با اشــاره به مهم ترين موانع براي صادرات گل و گياه ادامه 
داد: نبودن تمركز توليد از مهم ترين مشــكلات اســت. تمام 
مراحل توليد گل و گياه از توليد، توزيع، آماده سازي و صادرات 
بايد به صورت متمركز انجام شــود اما در شــرايط فعلي هيچ 
صادركننده اي با ريســك هاي بي مورد و نوسانات قيمت كه 

به دليل دلال بازي ايجاد مي شود امكان صادرات ندارد. 
رئيس پايانه صادرات گل و گياه با انتقاد از حضور واسطه ها در 

صادرات گل و گياه گفت: در اين شــرايط عده اي واسطه سود 
مي برند، توليدكنندگان متضرر مي شوند و عملا صادراتي هم 

وجود ندارد. 
عجايبي درباره نحــوه انجام صادرات گل و گيــاه عنوان كرد: 
 صادرات گل و گياه ما به صورت مرز به  مرز انجام مي شــود ما 
حدود 50 ميليون دلار است كه تمام اين محصولات گل و گياه 

آپارتماني و فضاي سبز هستند. 
به گفته وي صادرات گل و گياه كاملا زميني انجام مي شــود و 

هنوز صادرات هوايي به شكل درست راه اندازي نشده است. 
رئيس پايانه صادرات گل و گياه اضافه كرد: تمام اين موارد به 
زيرساخت ها برمي گردد ما در بخش هاي ديگر ازجمله سبزي 
و صيفي، ميوه و تره بار و خشــكبار با كمبود و ضعف در پايگاه 
صادراتي روبه رو هســتيم. رئيس اتحاديــه توليدكنندگان و 
فروشندگان گل افزود: بازار گل چهار فصل بوده و بسته به وضع 

اقتصادي خانوار، ايام جشن و عزا  عرضه و تقاضا نوسان دارد. 
عجايبي در ادامه گفت: بازار گل نيازمند سرمايه گذاري است. 
اين بازار به يارانه 3 ميليارد توماني نيــاز دارد كه اين يارانه در 
شمال كشــور و در پايانه ها بيهوده صرف مي شود. وي درباره 
برخي اظهارنظرها درباره پرداخت وام كلان از سوي وزارت جهاد 
به پايانه هاي گل و گيــاه، گفت: در اين خصوص اطلاع دقيقي 
ندارم اما بايد بگويم با توجه به اينكه از سال 84 مقرر شد دولت 
3 ميليارد و 600 ميليون تومان يارانه به بازار گل و گياه تهران 
اختصاص دهد اما تاكنون اين اتفاق رخ نداده و جالب اينكه در 
سال 92 حدود 40 ميليارد تومان تسهيلات به بازار گل و گياه 

مازندران تخصيص داده شده است. 
وي با اشــاره به اينكه روزانه دو تا ســه ميليون شاخه گل در 
كشور توليد مي شود و 60 درصد آن به عنوان ضايعات دورريز 
مي شــود، ادامه داد: تهران به عنوان بزرگ ترين توليد كننده و 

مصرف كننده گل در كشور به حساب مي آيد. 
او درباره صادرات گفت: صادرات گل به وضعيت ركود درآمده 
و مي توان ادعا كرد صادرات گل صورت نمي گيرد و اين نشات 
گرفته از عدم كمك دولت در ساخت و تجهيز پايانه گل است. 

عجايبي يادآور شــد: پايانه گل واقع در بزرگراه آزادگان است 
كه 80 درصد بنا ساخته شــده و قرار بود با يارانه پنج ميليارد 
توماني دولت كه به اتحاديه گل اختصاص داده شــده بود اين 

پايانه تجهيز شود. 
عجايبي در پاسخ به اين ســوال كه بيشترين حجم خريد گل 

مربوط به چه نوع گلي اســت، گفت: تمام مــردم با وضعيت 
اقتصادي متفاوت به دنبال خريد گل رز هستند. 

وي همچنين به ناگفته هايي از مشــكلات توليد در اين بخش 
اشاره كرد كه شايد دردودل  بســياري از توليدكنندگان گل و 
گياه در كشور باشــد. بي مهري هايي اعم از دور ريختن نيمي 
از محصــولات زيبايي كه توليد مي شــوند تا از دســت رفتن 
بازارهاي صادراتي كه مي تواند ارزآوري، اشتغال، افزايش توليد 
و بهره وري براي كشور داشته باشد. به گفته او دولت جديد كه با 

رويكردها و برنامه هايش اميد بسياري براي بهبود اوضاع به وجود 
آورده است، شايد سياست ها و حمايت هايش پاياني باشد براي 

سختي هايي كه آنان طي سال هاي گذشته متحمل شده اند. 
شوراي توليدكنندگان گل و گياه ايران نخستين تشكلي بود 
كه به عنوان بخش خصوصي به صنعــت گل و گياه ورود پيدا 
كرد و در سال 58 تاسيس شد. در ادامه تعاوني توليدكنندگان 
گل و گياه اســتان تهران در ســال 63 در كنار شــوراي ملي 
توليد كنندگان گل و گياه ايران كار خود را آغاز كرد.  در ادامه 

در سال 73 اتحاديه تعاوني هاي توليدكنندگان گل و گياه ايران 
متشكل از 13 تعاوني به جمع تشكل هاي بخش خصوصي در 
اين صنعت پيوست و در سال 77 نيز شركت پايا گل نيز متشكل 

از تمامي اعضا و تعاوني هاي بخش خصوصي تشكيل شد. 
وي با بيان اينكه فروشــندگان مي توانند 100 تا 200درصد 
بيشتر از قيمت خريد خودشــان، گل ها را بفروشند، افزود: در 
حال حاضر قانون مشخصي در رابطه با قيمت گل وجود ندارد 

و بازار نابسامان است. 

 اعتراض به صادرات گل به شكل زميني و با وانت هاي بدون يخچال 

 صنعت گل و گياه نيازمند يارانه 3ميليارد ي است

تمام ساعت هاي موجود در بازار تا يك سال گارانتي دارند و 
موارد شكستني جزو گارانتي به حساب نمي آيند. 

رئيس اتحاديه فروشندگان و سازندگان ساعت با اعلام اين 
مطلب در گفت وگو با »كسب وكار« گفت: در زمينه واردات 
ساعت، قاچاق نداريم زيرا سود گمركي واردات آن 4درصد 
است كه ظرف مدت 2 هفته تا يك ماه ترخيص و به دست بازرگان مي رسد. اگر كسي 
اقدام به قاچاق كند، بايد سرمايه بيشتري در نظر بگيرد. ضمن اينكه مدت زمان بيشتري 

تا رسيدن كالا زمان خواهد برد.
وي در رابطه با قيمت بالاي فروش ساعت  با برندهاي معروف گفت: اين ساعت ها بعد از 
ورود، در گمرك هزينه باربري، خدمات ارز روز قيمت گذاري شده در نهايت سود 8 تا 10 
درصدي را روي اين كالا اضافه مي كنند و به فروش مي رسانند. نوسان قيمت در اين نوع 
ساعت ها مربوط به تفاوت آنها در اصل و كپي است كه شايد خريدار متوجه اين موضوع 
نباشد. رئيس اتحاديه فروشندگان و سازندگان ساعت در ادامه گفت: ممنوعيت واردات 
ساعت ديواري و روميزي، قاچاق اين كالاها را بســيار افزايش داده است.  عبدالرحيم 
احمدي همچنين اظهار كرد: با توجه به اينكه از حدود يك ســال قبل ثبت سفارش 
ساعت روميزي و ساعت ديواري انجام نمي شــود، واردات اين كالاها به صورت قاچاق 
صورت مي گيرد. وي افزود: بارها اين موضوع را پيگيري و از مجمع امور صنفي اتاق اصناف 
درخواست كرديم به اين موضوع رسيدگي كنند و واردات آزاد شود اما دليل اين موضوع 

را حمايت از توليدات داخلي عنوان مي كنند. 
 رئيس اتحاديه فروشندگان و سازندگان ســاعت ادامه داد: اين در حالي است كه هيچ 
ساعت روميزي در داخل كشور توليد نمي شود و ساعت ديواري توليد داخل نيز بسيار كم 

است و اغلب وارداتي هستند. 

قاچاق باتري ساعت
احمدي در بخشي از سخنان خود در پاسخ به اين سوال كه آيا باتري ساعت نيز به صورت 
قاچاق وارد مي شود، گفت: اندازه باتري ساعت مچي كوچك است و با توجه به ممنوعيت 

واردات آن، به صورت قاچاق وارد مي شود. 
رئيس اتحاديه فروشــندگان و سازندگان ســاعت اضافه كرد: معمولا مسافران كه به 
كشور هاي ديگر سفر مي كنند اين باتري ها را به صورت قاچاق وارد مي كنند چون اندازه 
آن كوچك بوده و به راحتي قابل جابه جايي است. وي گفت: ساعت روميزي مورد استفاده 
بسياري از مردم است و همچنان از ساعت به صورت سنتي براي تنظيم انجام امور مختلف 
استفاده مي شود و علاقه مندان خاص خود را دارد.  احمدي با بيان اينكه هرچه زودتر بايد 
واردات ساعت روميزي، ساعت ديواري و باتري ساعت آزاد شود، گفت: قبل از ممنوعيت 
واردات، تعرفه گمركي ساعت هاي ديواري 80درصد و روميزي 60 درصد بوده است. 
رئيس اتحاديه فروشندگان و سازندگان ساعت درباره  ساعت مچي و ميزان قاچاق آن 
نيز گفت: با توجه به آزاد  بودن واردات ســاعت مچي، قاچاق آن بسيار كم است و شايد 
حدود 10 درصد باشد چراكه تعرفه گمركي ساعت مچي 4درصد است.   پرويز پزشكي، 
نايب رئيس اتحاديه فروشندگان و سازندگان ساعت نيز اظهار داشت: خريداران ساعت 
بايد با مراجعه به نمايندگي هاي قانوني براي خريد برند مورد نظر خود اقدام كنند.  وي 
پايين آمدن قدرت خريد مردم از يك سو و افزايش ماليات ها از سوي ديگر را از مشكلات 
چند سال اخير در بازار ساعت ايران دانســت و عنوان كرد: در 2 سال گذشته بسياري 
از واحدهاي ساعت فروشــي مغازه ها را تحويل داده اند به اين علت كه اين كار برايشان 
سودآور نيست. پزشكي افزود: حتي در اين مدت ما افت جواز هم داشته ايم، براي مثال در 
طول يك سال 30 جواز صادر و 25 جواز باطل شده است. وي در ادامه يادآور شد: چند 
سال پيش در خيابان جمهوري تهران حدود 30ساعت فروشي بود اما اكنون شايد 5-6 
ساعت فروشي بيشتر نباشد. نايب رئيس اتحاديه ساعت سازان و ساعت فروشان با اشاره به 
اينكه هيچ شركت انحصاري در ايران در زمينه توليد ساعت فعاليت نمي كند، ادامه داد: 

در ايران يك شركت مي تواند محصولات چند نشان )برند( را وارد كند كه اين موضوع 
برگرفته از آن است كه توليدكنندگان بزرگ دنيا به صورت گروه توليدي عمل مي كنند. 

مشکلات دريافت جواز
علي رضاخانلو، خزانه دار اين اتحاديه نيز در گفت وگو با »كسب وكار« گفت: از مشكلات 
اين اتحاديه مي توان به مشكل دريافت جواز كسب اشاره كرد. اتحاديه در حال حاضر 
به كساني كه تقاضاي دريافت پروانه كسب دارند و مكان مورد نظرشان از 6 متر كمتر 
است، جواز نمی دهد. وي اظهار داشت: مشكلات ريشه اي و بزرگ در تمام اصناف وجود 
دارد كه بايد در سياست هاي كلان دولت لحاظ شده و تدبيري براي آنها انديشيده شود. 
رضاخانلــو ادامه داد: ســود تك فروشــي صنــف ما از 30ســال گذشــته تاكنون 
15 درصد بــوده اســت. در جايــي كــه هزينه هــا هــر روزه افزايــش مي يابد و 
مســائل و مشــكلاتي از قبيل ماليات، عوارض و گراني ها و همچنيــن افزايش نرخ 

 تورم وجــود دارد ايــن رقم براي فروشــندگان بســيار ناچيــز اســت و هزينه ها 
را هندل نمي كند. 

به گفته خزانه دار اتحاديه ساعت سازان و ساعت فروشان دارايي هم هيچ گونه گذشتي در 
رابطه با كسبه ندارد و هر سال اصناف بايد با مديران بزرگ دارايي براي افزايش ماليات 
جنگ داشته باشند. وي همچنين با اشاره به اينكه فروشندگان درباره خريد و فروش 
ساعت بايد به نكاتي پايبند باشند، گفت: اين قانون تجارت جهاني است كه فروشندگان 
بايد آيين مشــتري مداري را بدانند و آموزش ببينند تا بتوانند اين شــعار بين المللي 
»هميشه حق با مشتري است« را هضم و با آن درست برخورد كنند. يك زماني احتمال 
دارد 30يا40 درصد هم حق با فروشنده باشد. گاهي خريداران به حق خودشان قانع 
نيستند. به فرض مثال شخصي ساعتي را خريداري كرده و آن ساعت بر اثر سهل انگاري 
خريدار شكسته است، بعد انتظار دارد ساعت ديگري به او بدهند يا همان ساعت را رايگان 
تعمير كنند. در حالي كه عقلا و منطقا، وقتي مقصر صدمه ديدن يك كالا خريدار باشد 

آن كالا شامل گارانتي نمي شود اما مشتري زير بار نمي رود. ولي خيلي از مواقع حق با 
خريدار است. ما براي اينكه فروشندگان مجوز اتحاديه را دريافت كنند يك سري سوالات 
مكاسب داريم كه اين افراد بايد درس مكاسب را خوانده باشند و به حقوق شرعي و اخلاقي 
فروشنده و خريدار واقف باشند. فروشنده بايد به تمام مسائل فني ساعت اشراف داشته 

باشد تا اطلاعات غلط به خريدار ندهد. 
غلامحسن ادريس آبادي، بازرس اتحاديه هم اظهار داشــت: درخواست اتحاديه اين 
است كه هفته اي را به نام هفته زمان يا هفته ساعت در كشور نامگذاري كنيم تا در طول 
اين هفته تمام مردم راس ساعت و از روي اصول در محل كار خود حاضر شوند تا بدين 
وسيله شاهد افزايش بهره وري، كاهش هزينه ها و نظم بخشيدن به كارها باشيم. رئيس 
اتحاديه فروشندگان و سازندگان ساعت در پايان  گفت: به شكايات و اعتراضات رسيده به 
اتحاديه  برخورد مي كنيم و كساني كه اعتراضي دارند مي توانند با شماره 88594106 و 

88594107 تماس بگيرند تا رسيدگي شود.

 درخواست اتحاديه ساعت براي واردات ساعت روميزي، ديواري و باتري

 قاچاق ساعت نداريم
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تیم هاکی مهدیشهر نائب قهرمان 
مسابقات هاکی ۵ امید کشور شد 
سمنان . تبیانیان. این دوره از مسابقات که با حضور 
۱۴ تیم از سراسر کشور به میزبانی آذربایجان شرقی 
برگزار گردید و تیم ها در چهار گروه قرعه کشــی 
گردید که تیم مهدیشــهر با تیم های لرســتان و 
زنجان در گروه Dبا یکدیگر به رقابت پرداختند که 
تیم مهدیشهر تیم های لرستان و زنجان را در بازی 
گروهی با نتیجه چهار بر صفر به پیروزی رسید و در 
بازی یک چهارم نهایی تیــم آذربایجان غربی رو با 
نتیجه پنج بر سه شکست داد و در بازی نیمه نهایی با 
تیم قدرتمند تبریز که میزبان مسابقات برگزار  که در 
پایان بازی به نتیجه دو بر یک به پیروزی رسید و به 
فینال مسابقات راه یافت و از طرف دیگر تیم مرکزی 
موفق شد تیم کرمانشاه در مسابقه نیمه نهایی رو 
شکست دهد و به فینال مسابقات راه یافت که در 
فینال مسابقات بین تیم های مهدیشهر و مرکزی 
برگزار گردید که در پایان بازی نتیجه باری سه بر 
سه مساوی به پایان رسید که تیم مرکزی درضربات 
پنالتی )شــوت اوت ( موفق شــد به پیروز برسد و 
قهرمان مسابقات شود و تیم مهدیشهر نائب قهرمان 
مسابقات رو کسب نمود که در این دوره از مسابقات 
آقای امیر عباس ملک احمدی بعنوان آقای گل و 
آقای پوریا صالحی فر بعنوان فنی ترین بازیکن  و علی 
ذوالفقارخانیان بعنوان بهترین دروازبان مسابقات  
برگزیده شــدند  آقای عباس کسائیان سرپرست 
هیات هاکی استان اعلام نمودند، مهدیهشر میزبان 
دو رویداد بزرگ  می باشــد که اردوهای تیم ملی 
بزرگسالان اعزامی به مسابقات جام جهانی کرواسی 
و همچنین اردوی تیم ملی زیر ۱۶ سال اعزامی به 
کشور سنگاپور می باشد که این اردو ها از تاریخ ۱۵  
تا ۲۳ ابان ماه در ســالن ولایت و چمن مصنوعی 

مهدیشهر برگزار می گردد.

دیدار مدیــر کل امــور مالیاتی 
هرمزگان با کاروان ورزشی اعزامی 
به دهمین جشنواره فرهنگی ورزشی 
کارکنان سازمان امور مالیاتی کشور 
در این دیدار جعفر احســانی مهــر گفت: ورزش 
پدیده ای سازنده، مفید و مؤثر در غنای فرهنگی 
جامعه است؛ وســیله ای بــــرای رشد وجودی 
کمال انسان، عـامل همبستگی اجتماعی و انتقال 
فرهنگ هـا و ارزش هاست وی افزود: توجه به امر 
ورزش و تلاش برای گسترش و تحکیم بنیان های 
آن آثار سودمندی در جامعه به بار می آورد و سلامت 
جســم و روح و فکر را ارتقا می بخشد و برای تیم 
ورزشــی اداره کل آرزوی موفقیت نمود. درادامه 
یعقوب حسنی سرپرســت کاروان ورزشی اداره 
کل ضمن تشکر از همراهی و مساعدت مدیرکل 
و معاونین، گزارشی از رشــته های ورزشی، نحوه 
برگزاری مسابقات انتخابی و نفرات برگزیده ارائه 
نمود و اعضای کاروان ورزشی در خصوص رشته 
ورزشی انتخابی خود گفتگو کردند و در انتهای این 
دیدار سرپرست تیم ورزشی اداره کل، المان دهمین 
جشنواره ورزشی را به مدیرکل محترم تقدیم نمود.

با حضور اعضای هیات مدیره شاراک:
 مراسم معارفه عباس کریمی، 
مدیرعامل جدید پتروشــیمی 

شازند برگزار شد
سید محسن موسوی: در مراسمی با حضور اعضای 
هیات مدیره، معاونین و مدیران پتروشیمی شازند، 
عباس کریمی به عنوان مدیرعامل این شــرکت 

معرفی گردید.
 به گزارش روابط عمومی و امــور بین الملل، در 
ابتدای این مراسم که صبح روز شنبه ۱۲ آبان ماه 
در سالن جلسات دفتر مرکزی پتروشیمی شازند 
انجام شد، دکتر محمد خزایی کوهپر رئیس هیات 
مدیره شاراک در ســخنانی ضمن عرض تبریک 
انتصاب مهندس عباس کریمی مدیرعامل جدید 
پتروشیمی شــازند و با تشــکر از خدمات ارزنده 
دکتر خلیلی نیا مدیرعامل ســابق شرکت بر این 
نکته اشاره داشــت: مهندس کریمی در شرایط 
حساس و علی رغم میل باطنی مسئولیت جدید 
خود در شازند را پذیرفت و از همه مدیران ستادی 
و عملیاتی شــرکت انتظار می رود بــا تمام توان 
 در کنار مدیرعامــل جدید در راه رشــد و تعالی 

گام بردارند.
در ادامه مهندس کریمی با ابراز خرسندی از حضور 
مجدد خود در جمع معاونین، مدیران و کارکنان 
تلاشگر شرکت پتروشیمی شازند و نیز با قدردانی 
از حسن اعتماد سهامداران و اعضای محترم هیات 
مدیره گفت: یکی از مزایا و نقاط مثبت شــرکت 
پتروشیمی شازند در صنعت پتروشیمی، تیم فنی 
بسیار توانمند و متخصص  شاغل در این شرکت 

می باشد.

البــرز -لیــلا رضوانــی:  
مدیرعامــل مرکــز ملی 
علوم و فنون لیــزر ایران 
از برگــزاری پنجمیــن 
بین المللــی  نمایشــگاه 

صنعت لیزر و فوتونیک خبر داد.
دکترسیف الله اســداللهی، در نشست خبری خود 
با تشــریح آخرین دســتاوردهای حوزه لیزر و نیز 
ارائه محصولات این مرکز در بخش تخصصی لیزر، 
فوتونیک و کوانتوم نمایشگاه بین المللی صنعت لیزر 

و فوتونیک گفت : 
این نمایشگاه با حضور ۳۵ شرکت فعال در این حوزه 
حضور در محل دائمی نمایشــگاه های بین المللی 
تهران برگزار می شود و تعداد ۶ کارگاه آموزشی در 

کنار این نمایشگاه برگزار خواهد شد. 
وی با بیان اینکه موضوع این نمایشگاه لیرز فیبری 
و کاربردها، کاربردهای لیزر در صنعت حسگرهای 

کوانتومی و چالش ها است،افزود:
 مرکز لیزر ایران در سال 8۵ پایه گذاری شد و یکی 
از شــاخص های توســعه حوزه دانش و تکنولوژی 
است و بر اساس اساسنامه، این مرکز ماموریت ارائه 
خدمات لیزری و تحقیق و حرکت در لبه مرز دانشی 

و همترازی با این دانش در سطح جهان را دارد.
مدیرعامل مرکز ملی علوم و فنــون لیزر ادامه داد: 
امروز مفتخریم که به لیزرهای بیش از ۱0 کیلووات 

دسترســی پیدا کردیم.البته با توجه به سیاســت 
درهای باز ماموریت داریم که نتایج در دســترس 

عموم مردم قرار گیرد.
اســداللهی در خصوص اقدامات انجام شــده در 
یکسال گذشته گفت: ما تفاهم نامه هایی را با صنایع 
گوناگون بالاخــص صنعت فــولاد منعقد کردیم 
تکنولوژی جوش لیزر ورق که با استفاده از دستگاه 
خارجی انجام می شد و کارایی خود را از دست داده 
بود. با کمک فولاد مبارکه به لیزر فیبری تغییر پیدا 
کرد و این دستگاه یک سال است که در حوزه فولاد 

در حال کار است.
اســداللهی ادامه داد: مرکــز ملی علــوم و فنون 
لیــزر دارای تجهیزات و دســتگاه های منحصربه 
فرد برای ســاخت قطعــات اپتیکی لیــزر با توان 
بالا بــوده و امکان ســاخت کریســتال های فعال 
را دارد .ضمــن اینکــه بخش مهندســی و تولید 
قطعــات مکانیکــی بــرای تجهیزات لیــزری و 
 ایجاد دانش فنــی تولید ســاخت انــواع لیزرها 

فعال است. 
مدیرعامل مرکز ملی علوم و فنــون لیزر ایران در 
پاســخ به ســوالی در خصوص تاثیر تحریم ها بر 
دســتاوردهای این مرکز گفت: تحریم ها شاید در 
نگاه اول تهدید باشد و عدم امکان بهره وری از دانش 
امروز دنیا، ولی به نوعی فرصت هم هســت. در این 
مدت ما شاهد خوداتکایی و خودباوری و رشد و نمو 
دانشمندان عزیز بودیم وخیلی از دستگاه هایی که 
در مرکز استفاده می شود توسط متخصصین داخلی 

تولید شده است.

وی در خصوص خدمات شاخص این مرکز در حوزه 
درمانی و پزشــکی نیز اظهار کرد: دشمن به بحث 
مترادف کردن دانش هســته ای به مــوارد دفاعی 
دامن می زند تا ما را از دانش هسته ای محروم کنند، 
زیرا آنان دوست ندارند سهم بازار را از دست بدهند.

اســداللهی افزود: لیزرهای پزشــکی دقت بالا یی 
دارند و مزیت این دستگاه های تولیدی این است که 
دارای استاندارد هستند و خدمات پس از فروش در 

آن وجود دارد.
اســداللهی در خصوص همکاری بــا مراکز علمی 
بین المللی و داخلی نیز گفت: برای ارتباط مستقیم 
با دانشــگاه های بین المللــی محدودیت هایی را 
شاید قائل شــده باشــند، اما در حوزه دانشگاه ها 
تفاهــم نامه هایی بــا دانشــگاه های بهشــتی و 
امیرکبیر صورت گرفته است. شــاید برخی موارد 
دســتاوردهای ما هم به حوزه دانشــی دانشگاه ها 
تاثیر گذاشته باشــد. تعدادی از تجهیزاتی که در 
 دانشگاه اســتفاده می شود توســط مرکز ساخته 

شده است.
مدیر این مرکز در خصوص تعرفه پزشــکی گفت: 
اینکه چقدر است این تعرفه من اطلاع ندارم اما لیزر 
بسیاری از هزینه های پزشکی را کاهش خواهد داد. 
در حوزه لیزر هم بیمار خیلی آسیب نمی بیند هم 
اینکه لیزر به طور دقیق در موارد پزشــکی کمک 

می کند. هزینه آن قطعا خیلی کمتر خواهد بود.
وی در پاســخ به ســوالی درباره میزان ارزآوری و 
صرفه جویــی ارزی و تبادلات تجــاری خارجی 
اظهار داشت: در صرفه جویی ارزی هم در صنعت 

 پزشکی و هم دیگر صنایع، دستاوردهای مرکز قابل 
اندازه گیری نیست، اگر نبود این مرکز بدون شک 
برای به دســت آوردن خدمات لیزر ارز بسیاری از 

کشور خارج می شد.
مدیر مرکز علوم و فنون لیزر ایران درباره استفاده 
از هوش مصنوعی گفت: بکارگیری هوش مصنوعی 
و ترکیب آن با دانش می توانــد خیلی از خطاهای 
انسانی را پوشش دهد. ما به دنبال تقویت این حوزه 

هستیم.
وی در پاسخ به این سوال که آیا این مرکز به دنبال 
تولید و فروش خدمات لیزری است گفت: ماموریت 
مرکز بحث تحقیق و توسعه صنعت لیزر است و در 

ادامه ماموریت همکاری با بخش خصوصی. مرکز 
بنا ندارد در حوزه تولید وارد شود و بنگاه معامله ای 
نیســت. اگر چنانچه صنعت گر و فعــال اقتصادی 
در این حوزه ورود کنــد و نیاز کشــور را برطرف 
کند می تواند مجوزی داشــته باشد تا جلوی ورود 

محصولات خارجی را بگیرد.
اسداللهی در خصوص هیاهوها علیه دانش هسته ای 
ایران گفت: در نمایشگاه هایی که ما در کشورهای 
خارجی شــرکت کردیم بعضی شرکت ها به دلیل 
تحریم ها حاضر به همکاری با ما نیستند و ما باید به 
خودباوری و خوداتکایی عزیزان تکیه کنیم تا از این 

مقوله به خوبی عبور کنیم.

مدیرعامل مرکز ملی علوم و فنون لیزر ایران:

پنجمین نمایشگاه صنعت لیزر و فوتونیک در تهران برگزار شد

لیلا رضوانی - خبرنگار : شهردار فردیس گفت: نگرش مدیریت شهری فردیس در پیش 
بینی پروژه های عمرانی، رفع مشــکلات و تامین زیر ساخت های لازم شهری از جمله 

مشکلات ترافیکی، افزایش سرانه های فضای سبز، فرهنگی و .. است.
محمدرضا احمدی نژاد در حاشیه مراسم کلنگ زنی و افتتاح پروژه های مدیریت شهری 
فردیس که با حضور امام جمعه، جمعی از مسوولان شهرستان و مدیران شهری برگزار 
شد،با بیان اینکه اجرا و تکمیل پروژه های عمرانی در راستای خدمت رسانی هرچه بهتر 

به شهروندان محترم فردیس در اولویت اســت،افزود: عملیات اجرایی قرائتخانه حافظ 
در منطقه ۲ با کارکرد فرهنگی در سال ۱۴0۲ آغاز شد و امروز به بهره برداری رسید. 

وی ادامه داد: در راســتای تکمیل زیرساخت های اداری شــهرداری فردیس، پروژه 
ساختمان اداری معاونت امور زیربنائی، حمل و نقل و ترافیک با زیربنای حدود ۲ هزار 
متر مربع و اعتباری بیش از ۴۵ میلیارد تومان امروز کلنگ زنی شد که تلاش می کنیم در 

اسرع وقت این پروژه به بهره برداری برسد.
احمدی نژاد گفت: به منظور حل مشکل ترافیک و تسهیل در تردد شهروندان تقاطع غیر 
همسطح امام علی)ع( که هنوز نام این پروژه به تصویب نرسیده است، در محدوده تقاطع 

بلوار شهید کچویی و شهید تهرانی مقدم طراحی شده و امروز کلنگ زنی شد.
وی با بیان اینکه نگرش مدیریت شهری فردیس رفع مشکلات و تامین زیر ساخت های 
لازم شهری از جمله مشکلات ترافیکی، افزایش ســرانه های فضای سبز، فرهنگی و .. 
است؛ گفت: در این راستا برخی از پروژه  ها در سال گذشته استارت خورده از جمله سوله 
ورزشی اهری ، مجموعه ورزشی شهرک راه آهن با زمین چمن مصنوعی فوتبال، زمین 

تنیس و غیره و سالن چند منظوره کوثر که امسال به بهره برداری می رسد.
شهردار فردیس در خصوص بودجه شهرداری بیان کرد:چشم انداز درآمدهای شهرداری 
متناسب با بحث ساخت و ساز است و درآمدهای پایدار شهرداری هنوز در هیچکدام از 
شهرها به معنای واقعی شکل نگرفته است . متمم بودجه امسال شهرداری فردیس را با 
رقم ۳۹00 میلیارد تومان به شورا ارسال کردیم که در مرحله تصویب است. در مورد رقم 

نهایی بودجه ۱۴0۴ هنوز زود است که صحبت کنیم.
احمدی نژاد خاطرنشــان کرد: در دو سال گذشته و ســال جاری که در خدمت مردم 

خوب شــهر فردیس هســتم، رویکردمان در تنظیم بودجه تعادل به ســمت عمرانی 
بوده و در تمام ســه بودجه ای که در ۳ ســال گذشــته تقدیم شــورا شــده و به اجرا 
 رســیده اســت، بودجه عمرانی بیش از ۶0 درصد و بودجه جاری کمتر از ۴0 درصد 

بوده است
سخنگوی شورای اسلامی شهر فردیس نیزگفت: کلنگ زنی تقاطع غیر همسطح شهید 

کچویی برگ زرینی در کارنامه دوره دوم مدیریت شهری فردیس است.
مصطفی رشیدی با بیان اینمکه تمام پروژه های شهر فردیس با خرد جمعی و تعامل بین 
شورای اسلامی شهر و شهرداری در حال انجام اســت،افزود: باید با همدلی، همراهی و 
وحدت کارهای عمرانی، فرهنگی، مسائل شهری را پیش ببریم و تنها با وفاق می توانیم 

از ظرفیت های موجود برای خدمت به شهروندان نهایت استفاده را ببریم .
وی یکی از ضرورت های اجرای پروژه تقاطع غیر همسطح شهید کچویی را کاهش بار 
ترافیکی و تسهیل دسترسی برای ساکنان عنوان کرد و گفت:این پروژه با اعتبار ۲ هزار 

و۲88 میلیارد ریال اعتبار در مدت زمان ۱8 ماه به بهره برداری می رسد.
ذشیدی اظهار کرد: پروژه ساختمان معاونت امور زیربنایی، حمل و نقل و ترافیک نیز با 
اعتباری بیش از ۴۵۱ میلیارد ریال در زمینی به مساحت ۷00 متر مربع با زیربنای ۱۹۷۳ 

متر در طبقه، ظرف مدت ۱۱ ماه احداث می شود.
رییس کمیسیون عمران، شهرســازی، املاک و حقوقی شورای اسلامی شهر فردیس 
به افتتاح قرائت خانه حافظ در رزکان اشاره و خاطرنشان کرد: این قرائتخانه با اعتباری 
بیش از ۵۵ میلیارد ریال با زیربنای ۲00 متر مربع امروز افتتاح و در اختیار شهروندان 

عزیز فردیسی قرار گرفت

  ایلام- بیگی تصریح کرد: سهمیه استان در مرحله اول ۱000 تن پیش 
بینی شده که با تلاش و کوشــش کارکنان این مدیریت و کارگزاران 
استان و استقبال کشاورزان این مقدار به دو هزار تن افزایش یافته است 
و شرکت خدمات حمایتی کشاورزی هیچ گونه محدودیتی در تهیه 

این کود کشاورزی ندارد.
مدیر شــرکت خدمات حمایتی کشــاورزی ایلام با اعلام این خبر 
گفت: توزیع کود دی آمونیم فسفات برای استفاده بهره برداران انواع 
محصولات زراعی، باغی، صیفی جات و گلخانه ای در استان آغاز شده 
است. سیامک بیگی در گفت و گو با خبرنگاران افزود: با توجه به نیاز 
بخش کشاورزی به این محصول، برنامه تأمین کود دی آمونیم فسفات 
پس از چند ســال وقفه از محل تولید داخلی و همچنین واردات، در 

دستور کار شرکت خدمات حمایتی کشاورزی قرار گرفته است.

وی بیان کرد: کشــاورزان می توانند کود دی آمونیم فســفات مورد 
نیاز خود را براساس برنامه ســازمان جهاد کشاورزی استان، از طریق 
کارگزاران شرکت خدمات حمایتی کشاورزی استان به قیمت هر کیسه 

۵0 کیلوگرمی ۱۴ میلیون و ۹00 هزار ریال خریداری کنند.
بیگی تصریح کرد: سهمیه استان در مرحله اول ۱000 تن پیش بینی 
شده که با تلاش و کوشش کارکنان این مدیریت و کارگزاران استان و 
استقبال کشاورزان این مقدار به دو هزار تن افزایش یافته است و شرکت 
خدمات حمایتی کشــاورزی هیچ گونه محدودیتی در تهیه این کود 
کشاورزی ندارد. وی تاکید کرد: ۵0 درصد از قیمت تمام شده کودهای 
اوره و ۷0 درصد از کودهای پتاســه و فسفاته به صورت یارانه از سوی 
 Diammonium( دولت تامین می شود. کود دی آمونیوم فسفات
Phosphate( یکی از پرمصرف ترین کودهای شیمیایی فسفری در 

جهان است این محصول معروف به DAP ،در واقع از دو ماده ای ساخته 
شده که هر یک به تنهایی به عنوان کود مورد استفاده قرار می گیرند.

مدیر شرکت حمایتی کشاورزی ایلام تصریح کرد: کود دی آمونیوم 
فسفات و مخلوط های DAP در طیف وسیعی از تولیدات زراعی مانند 
غلات، نیشکر، مراتع، چراگاه، کشت محصولات علوفه ای و همچنین در 
محصولات دیگر مثل سبزیجات و محصولات درختی استفاده می شود.
وی بیان کرد: پایداری ازت موجود در این کود که باعث جذب تدریجی 
آن توسط گیاه و در نتیجه منجر به سرسبزی دائمی، افزایش عملکرد و 
زودرسی محصول کمک می کند از مهمترین مزایای کود دی آمونیوم 
فسفات است. مدیر شرکت حمایتی کشاورزی ایلام گفت: از ابتدای 
سال زراعی جاری تاکنون ۱۴ هزار و۷۳۵ تن کود در استان توزیع شده 
است. بیگی خاطرنشان کرد: در این مدت بیش از ۱۴ هزار و ۵۳۲ تن 

کود اوره، ۲ هزار و ۲۲۲ تن کود فسفاته ویک هزار ۵۳۵ تن پتاسه در 
استان ایلام توزیع شده است.

در نشست سرپرست شرکت گاز اســتان مازندران با فرماندار و 
نماینده مردم بهشــهر در مجلس، موضوع تسریع در گازرسانی 
به روستاهای کوهستانی و پایداری جریان گاز در فصل زمستان 

مورد بحث و بررسی قرار گرفت. 
در این نشست، مهندس جوادی سرپرست شرکت گاز مازندران 

به تشریح برنامه ها و اقدامات انجام شــده برای بهبود وضعیت 
گازرســانی در مناطق کوهســتانی پرداخت و تأکید کرد که با 
همکاری نمایندگان مجلس و ســایر نهادهای مرتبط، تلاش ها 

برای تسریع در اجرای پروژه های گازرسانی ادامه خواهد یافت.
دکتــر شــریعتی، نماینده مــردم بهشــهر در مجلــس نیز 

با اشــاره به اهمیت گازرســانی به روســتاهای کوهستانی، از 
تلاش هــای شــرکت گاز تقدیــر کرد و بــر لــزوم همکاری 
 همه جانبــه بــرای حــل مشــکلات و بهبــود شــرایط

 تأکید کرد.
وی افزود که با برنامه ریزی دقیق و اســتفاده از تکنولوژی های 

نوین، می توان به پایداری جریان گاز در زمستان دست یافت و از 
مشکلات احتمالی جلوگیری کرد.

میرزایی فرماندار بهشهر نیز گفت: این نشست نشان دهنده تعهد 
و همکاری بین نهادهای مختلف برای بهبود خدمات گازرسانی و 

افزایش رضایتمندی مردم در مناطق کوهستانی است.

فاطمه کریمی: در پی افزایش موارد ابتلا به آنفلوآنزا و مراجعه بیماران به مراکز درمانی، 
توجه به علائم هشداردهنده در بیماران پرخطر اهمیت ویژه ای یافته است. دکتر سیاوش 
وزیری، متخصص بیماری های عفونی، با تأکید بر لزوم تشخیص و بستری بیماران با علائم 
شدید، معیارهایی را برای شناسایی و مدیریت این افراد ارائه می دهد تا از بروز عوارض 

جدی تر و خطرناک تر در مبتلایان جلوگیری شود.
دکتر سیاوش وزیری، متخصص بیماری های عفونی و گرمسیری و عضو هیئت علمی 
دانشگاه علوم پزشکی کرمانشاه، با پیش بینی افزایش موارد ابتلا به آنفلوآنزا در هفته های 
آینده، نکات مهمی درباره تشخیص بیماران نیازمند بستری و معیارهای این تشخیص 

ارائه داده است.
به گفتــه دکتر وزیــری، با فــرا رســیدن فصل شــیوع آنفلوآنــزا، بیمــاران مبتلا 
نه تنهــا بــه متخصصــان بیماری هــای عفونی بلکــه به ســایر تخصص هــا نظیر 

داخلی، ریه، اطفــال و حتی جراحــی زنان و زایمــان مراجعه خواهند کــرد. وی بر 
 ضرورت تشــخیص ســریع بیمــاران دارای علائم شــدید بــرای هدایــت آن ها به 

بیمارستان تاکید دارد.
وی اشاره می کند که علائمی از جمله تنفس سریع )بیش از ۲۴ بار در دقیقه(، دیس پنه 
)مشکل در تنفس(، هایپوکسیا )افت سطح اکســیژن خون(، تشنج، انسفالیت یا افت 
هوشیاری، از نشانه های وضعیت حاد بیماری هســتند که نشان می دهد بیمار باید به 
سرعت بستری شود. همچنین، نتایج تصویربرداری قفسه سینه با نشانه های درگیری 
گسترده لوبار، نارسایی کلیه، میوکاردیت، رابدومیولیز و علائم سپسیس نیز از معیارهای 

بستری به شمار می روند.
دکتر وزیری توصیه می کند که مبتلایان به بیماری های مزمن همچون آسم، نارسایی 
قلبی، نارسایی کبدی و همچنین کسانی که پیوند عضو دریافت کرده اند، در صورت ابتلا 

به آنفلوآنزا در بیمارستان بستری شــوند، زیرا این افراد در برابر عوارض جدی بیماری 
آسیب پذیرتر هستند.

وی به پزشکان هشــدار داد که در صورت تداوم یا تشدید علائم بیماری پس از سه روز 
درمان، مانند هموپتیزی )خونریزی از ریه(، درد قفسه سینه، افت فشار خون، افت اشباع 
اکسیژن و کاهش سطح هوشیاری، این بیماران نیازمند بستری فوری هستند. این علائم 
ممکن است نشانه ای از عوارض جدی مانند سندروم گیلن باره و نارسایی کلیه باشند که 

می توانند مرگ آور شوند.
دکتر وزیری تاکید کرد که علائم شدید بیماری در افراد مسن بالای ۶۵ سال، کودکان 
زیر ۵ سال، نوزادان زیر ۱۲ هفته، زنان باردار در سه ماهه دوم و سوم بارداری و همچنین 
افرادی با شاخص توده بدنی بالای ۴0، باید با دقت ویژه بررسی شود. این گروه ها نسبت 

به عوارض بیماری آسیب پذیری بیشتری دارند و توجه دقیق تری نیاز دارند.

استان ها
News kasbokar@gmail.com

 با حضورامام جمعه و مدیران شهری فردیس انجام شد ؛ کلنگ زنی تقاطع غیرهمسطح شهید کچویی فردیس

مدیر شرکت خدمات حمایتی کشاورزی ایلام تاکید کرد: توزیع کود دی آمونیم فسفات در استان ایلام همچنان ادامه دارد

سرپرست شرکت گاز مازندران: بهبود خدمات گازرسانی و افزایش رضایتمندی مردم در مناطق کوهستانی نشان از تعهد شرکت گاز مازندران است

متخصص بیماری های عفونی و گرمسیری: پیشگیری از عوارض شدید آنفلوآنزا؛ علائم پرخطر را جدی بگیرید

خبر

استان ها
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 کسب و کار

روزنامــه »كســب و كار« جهت طرح مســائل و مشــكلات خوانندگان 
محترم،ستوني را با عنوان نامه به ســردبير راه اندازي كرده است. از اين رو 
شــما خواننده محترم مي توانيد از طريق ارسال نامه به پست الكترونيكي     
newskasbokar@gmail.com صداي خود را به گوش مســئولان 

برسانيد. 

نامه به سردبير

برنامه ريزي با شناخت جايگاه فعلي، ترسيم آينده 
ايده آل و سپس تمركز بر تغييرات لازم در زمان 
حال براي خلق آينده آغاز مي شود. با توجه به اين 
چند نكته مي توانيد از روش »بازگشت از آينده« 
استفاده كنيد و كســب و كار خود را به جايگاه 
ايده آل برسانيد. مطالب اين مقاله از كتاب برايان 
تريسي به نام »استراتژي كسب و كار« گرفته شده 

كه هنوز در ايران ترجمه نشده است. 

كسب وكارتان چيست؟
قبل از اينكه براي جايگاه مطلوب خود در آينده 
تصميم بگيريد، بايد جايگاه فعلي تان را به  دقت 
بشناسيد. با اين پرسش شروع كنيد: كسب وكار 
امروزتان چيست؟ آن  را به  وضوح توضيح دهيد. 
آن را با توجه به تاثير محصول يا خدمت تان در 

تغيير و بهبود زندگي مشتريان توضيح دهيد. 
اغلب افــراد اصلا واقعيت كسب وكارشــان را 

نمي شناسند. 
 

به اعداد نگاه كنيد
خود و كسب وكار فعلي تان را تحليل كنيد. 

اكنون كجا هستيد؟ حاشيه هاي فروش 
و سودتان چقدر است؟ قيمت ها 

و هزينه هاي تان چقدر است؟ 
نتايج مالي تان چگونه است؟ 

نگاهي به ارقام فروش  
بيندازيــد و آنها را 
محصول،  براساس 

خدمت،  توليــد،  خط 
بازار و كانال توزيع تقســيم 
كنيد. نقاط قوت و نقاط ضعف 
مالي تان چيست؟  به چه منابعي 

دسترسي داريد؟
سپس به اهداف فروش خود نگاه 
و آنها را با نتايج به دست آمده 
مقايسه كنيد. آيا ميزان فروش 

با انتظارات شما همخواني دارد؟ 
فرايند فروش تان صعودي است 

يا نزولي؟ اگر سير نزولي دارد، 
براي تغيير جهت آن چه كاري 

مي توان انجام داد؟ اگر سير 
صعودي دارد، آيا مطمئن 
هســتيد اين رشد ادامه 
خواهد داشت؟ قيمت  ها و 
هزينه هاي تان چقدر است؟

حال بر سود و حاشيه هاي ســود تمركز كنيد. 
همان سوالات را بپرســيد. آيا با انتظارات تان 
همخواني دارد؟ سير آن صعودي است يا نزولي؟ 
بازگشت سرمايه شما چگونه است؟ محصولات و 
خدمات تان را تحليل كنيد. كدام محصولات خوب 
مي فروشند؟ كدام ها سودآورترين هستند؟ يكي 
از دام هايي كه بسياري شركت ها در آن گرفتار 
مي شوند، ادامه فروش محصولات و خدماتي است 
كه از آنها ضرر مي كنند. هدف كسب وكار، فروش 
محصول زياد نيست، بلكه پول سازي است. اگر 
با فروش محصولي ضرر مي كنيد، فروش بيشتر 
آن به معني ضرر بيشتر است. به درآمد فروش 
نگاه كنيد. به بازگشت سرمايه و درآمد سهام هم 
نگاه كنيد. آيا در حال افزايش هستند يا در حال 

كاهش؟ آيا تصميمات درستي اتخاذ مي كنيد؟

مشتري پادشاه است
همانطور كه شايد به ازاي هر محصول ضرر  كنيد، 
ممكن اســت به ازاي هر مشتري هم ضرر  كنيد. 
اينها مشترياني نيســتند كه بايد 
به آنها بفروشــيد. در حال حاضر، 
ســودآورترين و كم ســودترين 
مشتريان تان چه كساني هستند؟ 
بهتر است كم سودترين مشتريان 
را حذف و بهترين مشــتريان 
را حفظ كنيــد. چه كاري 
مشــتريان را خوشحال 
مي كند؟ چــرا بهترين 
دوبــاره  مشــتريان 
نزدتان برمي گردند؟ 

كدام يك از كارهايي كه براي شان انجام مي دهيد 
را بيشتر دوست دارند؟ شناخت مهم ترين حوزه 
ايجاد رضايت در مشتري، كليد موفقيت است. با 
خودتان روراست باشيد و ببينيد مشتريان چه 
مواردي را دوســت ندارند. دليل اصلي شكايت 
مشتريان چيست؟ چه چيزي را ارائه نمي دهيد 
كه مشــتريان فعلي و احتمالي را به سمت رقبا 

مي كشاند؟

 جايگاه شما در بازار
شناخت جايگاه تان در بازار به  معني تشخيص 
نقاط قوت و ضعف تان است. شركت تان چه كاري 
را بســيار خوب انجام مي دهد؟ در چه مواردي 
آسيب پذير هستيد؟ جايگاه تان در بازار كجاست؟ 
رقباي اصلي تان چه كساني هستند؟ در مقايسه با 
رقبا در چه رتبه اي قرار داريد؟ رقباي فرعي تان 
چه كساني هستند؟ رقبا چه كارهايي را درست 
انجام مي دهند؟ نقاط قوت و ضعف شان چيست؟ 
چه كارهايي را بهتر يا بدتر از آنها انجام مي دهيد؟ 
به همه جزئيــات بپردازيد و باز هم به  شــكل 
بي رحمانه اي روراست باشيد. به قول »هارولد 
جنين« حقايق را بفهميد. حقايق واقعي را دريابيد، 
نه حقايق آشكار، حقايقي كه اميدواريد وجود 
داشته باشند يا حقايق واضح را. حقايق واقعي را با 

تحليل دريابيد. حقايق دروغ نمي گويند.
 

 مي خواهيد به كجا برسيد؟
وقتي جايگاه كنوني خود را كاملا شــناختيد، 
سوال بعد اين اســت كه »مي خواهيد در آينده 
چه جايگاهي داشته باشيد؟« كسب وكارتان با 
توجه به روندهاي فعلي به كجا مي رود؟ در دو تا 
سه سال آينده كجا خواهد بود؟ رشد مي كند، 
افول مي كند يا به روند فعلي ادامه مي دهد؟ 
با علم به اينكه آينده هميشه متفاوت از 

حال است، كسب وكار شما با روند فعلي به كدام 
سو خواهد رفت؟

 تمام گزينه ها را در نظر بگيريد
از خودتان بپرسيد: اين كسب وكار در آينده 
مي تواند چگونه باشد؟ چه گزينه هايي براي 
كســب وكارتان وجود دارد؟ براي تحول 
كسب و كارتان چه كاري را مي توان متفاوت 
انجام داد يا به چه حوزه هاي جديدي وارد 

شد؟ 

 تصور كنيد هيچ محدوديتي نداريد
سپس بپرسيد: كسب وكارتان در سه تا پنج سال 
آينده بايد چگونه باشد؟ اگر مي توانستيد چوبي 
جادويي را تكان دهيد و كسب وكاري فوق العاده 
بســازيد و اگر هيچ محدوديتي نداشــتيد، 
كسب وكارتان در آينده چطور مي شد؟ روياي 
پنج ساله تمريني است كه به شما كمك مي كند 
تا آينده ايده آل را تصور كنيد. براي تعريف دقيق 
اين رويا بايد مجموعه سوالاتي از خود بپرسيد: 
شركت تان چقدر بزرگ خواهد بود؟ چه شهرتي 
خواهد داشت؟ چه محصولات و خدماتي ارائه 
خواهيد كرد كه باعث سلطه شما بر بازار  شوند؟  
چه افرادي براي شــركت تان كار خواهند كرد 
و روش رهبري تان چه خواهد بود؟ ســودآوري 
چقدر خواهد بود؟ قيمت سهام تان چقدر افزايش 

خواهد يافت؟

 بازگشت از آينده
وقتي آينده ايده آل خــود را به  وضوح تعريف 
كرديد، به شرايط حال برگرديد و ببينيد بايد از 
امروز چه كارهايي انجام دهيد تا روياي خود درباره 
آينده ايده آل را به واقعيت تبديل كنيد. اين كار را 
»بازگشت از آينده« مي نامند. فهرستي از همه 
كارهاي لازم براي تحقق اين روياي پنج ساله تهيه 
 كنيد. اين نقطه شروع تهيه برنامه استراتژيك

 است. 
www.modiresabz. com :منبع

رشـد كسب و كار با  روش برگشت از آينـده

بازاريابي كلامي چيست؟ 
word-of-( بازاريابــي دهان بــه دهــان

mouth marketing( يــا كلامی چيزي 
نيست مگر ايجاد بهانه اي براي مردم تا درباره 
»ما« صحبت كنند. منظــور از »ما« مي تواند 
»شخص ما« )برند شخصي(، »محصول ما«، 
»برند ما«، »آخرين فعاليــت ارتباطي ما« و 
نهايتا »سازمان ما« باشد. بازاريابي كلامی كه 
در بسياري از موارد توسط مديران و صاحبان 
صنايع ايراني جدي گرفته نشده و كم اهميت 
تلقــي مي شــود، يكــي از اثربخش تريــن 
 مجراهاي ارتباطــي مورد اســتفاده برندها

 به شمار مي رود.
 برندهاي مطرح در سراسر دنيا آموخته اند كه 
براي تاثيرگذاري بيشتر بايد حرف هاي شان 
را از دهــان مردم بزننــد، مردمي كه ذي نفع 
نيستند اما همچون رسانه اي اثربخش كالاها 
و خدمات شــان را تبليغ مي كننــد. از اصول 
بازاريابي گفتاري مي توان موارد زير را نام برد.

۱- كلام، مخفيانه و با پنهان كاري نيست: 
ارتباط روشــن، باز و صريح با مشــتريان و با 

جامعه است. 
۲- كلام جعلي، كارايي ندارد: دست شما 
رو خواهد شــد و اين موضوع مي تواند تمام 

پيشينه شما را تيره كند. 
۳- با هر گونه فريبكاري مقابله كنيد: از 
اعتمادي كه زاييده كلام خالصانه است، هم 
در جهت منافع خودتان به عنوان يك بازارياب 
و هم براي خانواده تان به عنوان مصرف كننده 

حمايت كنيد. 
۴- از اصول صداقت پيروي كنيد: تاثير 
توصيه كلامي بر تجارت و حرفه شما، بسيار 
بيشتر از آن اســت كه مي پنداريد. متاسفانه 
بيشتر حرفه ها قادر به اندازه گيري و سنجش 
درســت آن نيســتند، پس زماني كــه با آن 
مواجه مي شــوند، نمي توانند آن را تشخيص 
دهنــد. در واقع، در بســياري از گزارش هاي 
بازاريابي، اين عامل كاملا از قلم افتاده است. 
 من تاثير توصيــه كلامي را »آمــار پنهان«

 )hidden Statistic( مي نامم. 
www. cansell. ir

مفاهيم بازاريابي  مهارت های مديريتي 

مديران موفق در بيان و انتقال پيام و مفاهيم آن بسيار قوي عمل 
مي كنند. به ويژه وقتي كه درباره توقعات خود، از عملكرد 

ديگران صحبت مي كنند. 
آنها همواره به كارمندان خود، چشم انداز و ارزش هاي 
شركت را يادآوري مي كنند تا مطمئن شوند درست درك 

شده و اجرايي خواهند شد. 
اين مديران هميشه توقعات خودشان را به وضوح و كاملا 

شفاف و رسا بيان مي كنند، چون به خوبي مي دانند اين كار 
باعث تمركز كاركنان بر كارهاي اصلي مي شود. 

 آنها معيارهايي براي ارزيابي كارهــا ارائه مي دهند تا هم 
خودشان و هم كاركنان بتوانند كيفيت كار انجام شده را ارزيابي 

كنند. 
@PracticalManagement

انتظارات تان را بيان كنيد

چگونه زندگي زيبا داشته باشيم؟
زندگي زيباست، مخصوصا اگر پر از شادي، آرامش و دوستي باشد. اين زيبايي 
تا حد زيادي به نگرش ما بســتگي دارد. زندگي زيبا زندگي اي است كه در 
آن احساس سرزندگي و خوشبختي كنيم و براي ساختن زندگي هاي زيبا، 

الهام بخش ديگران باشيم. براي داشتن يك زندگي زيبا با ما همراه باشيد.

 ۱. هميشه براي نعمت ها و موهبت هايي كه داريد، قدردان باشيد
قدرداني از نعمت هايي كه داريد، براي داشــتن زندگي زيبا يك ضرورت 

است. شكرگزاري نسبت به داشته هاي تان كليد زندگي زيباست. 

 ۲. درك و شناخت عميقي نسبت به خودتان پيدا كنيد
اكثر ما نســبت به خــود ديدگاهــي داريم، ولــي كمتر كســي وجود 
 دارد كه خود را به طور دقيق بشناســد. »خودشناســي« براي داشــتن

 يك زندگي فوق العاده بســيار ضروري اســت. براي شــناختن خود بايد 
نگاهي دقيق به خودتــان بيندازيــد. در هر حال خودشناســي موجب 
 مي شــود تا ببينيــد زندگي تــان چه پتانســيلي بــراي زيباتر شــدن

 دارد.
 

 ۳. مفهوم زندگي زيبا را براي خودتان روشن كنيد
اگر الان فكر مي كنيد زندگي تان زيبا نيســت، پس وقت آن اســت كه از 
خودتان بپرسيد: »چه چيزي باعث شده اين احساس را داشته باشم؟« بايد 

ريشه هاي نارضايتي تان را كشف كنيد. 

 ۴. براي داشتن زندگي زيبا تغييراتي ايجاد كنيد
اگر باور داريد يك زندگي زيبا براي شــما وجود دارد، وقت آن اســت كه 
تغييراتي در زندگي تان ايجاد كنيد. اگر كارهاي قبلي را تكرار كنيد، نتايج 
قبلي را به دســت مي آوريد. كمي زمان مي برد تــا بفهميد چه چيزي در 

زندگي تان كم است يا چه چيزهايي را بايد از زندگي تان حذف كنيد. 
 lifehack :منبع
www.chetor. com :ترجمه
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كانال تلگرامي گنجينه كتاب داراي بخش »ياران گنجينه كتاب« است كه 
اعضاي كانال دست نوشته هاي خود را براي انتشار در كانال مي فرستند. در 
اين ستون هر روز با اين دست نوشته ها همراه خواهيم شد. در صورت علاقه 

مي توانيد متن هاي خود را براي اين كانال بفرستيد.

ريتم زمان
 م_ر_ي_م

تقريبا 7 ســاله بودم كه معني ناجي را فهميدم، البته قبل ترها هم آن را تجربه 
 كرده بودم، همــان روزهايي را مي گويم كه مادر نخســتين ناجي زندگي ام بود.
 7 سالگي، زماني كه مادر پشت همه مشق هاي ننوشته ام ايستاده بود و هميشه 
از ميدان نبرد با خانم معلمم پيروز بيرون مي آمد، من ناجي داشتم. بزرگ تر كه 
شدم پدر هم به فهرست ناجي هاي زندگي ام اضافه شد، او فرشته نجات زمان هاي 
خودخواهي دخترش بود، به لطف او هميشه برنده دعواي رسيدن به خواسته هايم 
بودم؛ انصافا چه لذتي داشت داشتن پدري از جنس سوپرمن! خلاصه زندگي ريتم 
همه چيز بر وفق مراد است را مي نواخت و پيروز همه ميدان ها كسي به جز من نبود، 
زندگي با طعم عسل!من بزرگ شدم، با خيالي تخت و دلي قرص از بالش نرمي كه 
سال ها زير سر گذاشته بودم، ناجي را مي گويم. از بزرگ شدنم زمان زيادي نگذشت 
كه زندگي شكلي از خودش را نشانم داد كه اصلا شبيه دوران ماقبل بزرگ شدنم 
نبود؛ نخستين شكست را زماني تحويل گرفتم كه مرد روياهايم سرسنگين تر از 
هميشه جواب سلامم را داد، شكست تلخي بود و چيزي كه زهر اين شكست را 
بيشتر مي كرد، برخورد با فرشته نجاتي بود كه اصلا شبيه قبلي ها نبود؛ با خودم 
گفتم قانون احتمالات را در نظر بگير، طبق اين قوانين تو استثنا با شكست روبه رو 
شدي و احتمال وقوع چنين اتفاقي يك بار در هر سال نوري هست. پس باز با خيالي 
تخت و دلي قرص ادامه دادم. دومي، ســومي و... انگار زندگي قصد كوتاه آمدن 
نداشت، نمي دانم حساب و كتاب قوانين احتمالات به هم ريخته بود يا تعريف استاد 
نجوم از سال نوري اشتباه از آب درآمده بود!از آن روز به بعد ديگر نه خيال تختي 
داشتم و نه دل قرصي، ترسيده بودم، خيلي ترسيده بودم، انگار در دنيايي تازه متولد 
شدم، دنيايي كه زورش خيلي بيشتر از من است و هربار با شكست سنگين تري من 
را از ميدان بيرون مي انداخت، دنيايي كه در آن هيچ كس قرار نيست ناجي من باشد. 
پس باز هم ترسيدم!ترسيدن من نتوانست زمان را متوقف كند، اتفاقا در اين مورد هم 
باز زندگي قصد كوتاه آمدن نداشت، طوري پيش مي رفت كه انگار آب از آب تكان 
نخورده، طوري كه انگار همه چيز سر جاي خودش است؛ پس جاي من كجاست؟ 
مي داني گذر ثانيه ها را مي گويم، واحد زمان زندگي تغييري نكرده بود و يك ثانيه اش 
همان يك ثانيه هميشگي بود، اما در دنياي من واحد زمان تغيير كرده بود. هر يك 
ثانيه براي گذشتن انگار طلب ارث پدري اش را با من صاف مي كرد. دوست داشتم 
زمان به سرعت مي گذشت، اما چه حيف كه او دوست نداشت. دوست داشتم پدري 
از راه مي رســيد و اين بار طرفدار بغض هاي گره خورده دخترش مي شد، اما انگار 
جنس بغض هاي من عوض شده بود، بغض هاي ديروزي از سر ناز بود، اما امروزي ها 
 از سر نياز است، از سر ناتواني اســت. چه حيف كه پدر هم به كارم نمي آمد. انگار
 تاريخ انقضای ناجي هاي زندگي ام به سر رسيده بود. آنجا بود كه دلم خالي شد از 
همان خالي شدن ها كه انگار دلت هوري پايين مي ريزد، اما اين بار از ترس بود، نه از 
آن مدل هاي ديروزي كه سوار بر سرسره اي كه يك نفر با آغوش باز پايينش منتظرم 
بود را تجربه مي كردم. زمان زيادي گذشت تا بالاخره به زمين رسيدم، آرام گرفتم؛ 
كمي دراز كشيدم رو به آسمان، فاصله اي كه براي رسيدن به زمين پيموده بودم را 
نگاه كردم، آنجا بود كه  فهميدم سال هاست در توهمي زندگي مي كنم كه به من 
اجازه زميني بودن نمي داد، اجازه واقعي بودن نمي داد، اجازه انسان بودن نمي داد. 
فهميدم من سال هاست كه بزرگ بودن را تمرين نمي كنم. اين فاصله را دوست دارم 
و حتي زخم هايم را، آنها بوي واقعيت مي دهند. برخاستم زخم هايم را بستم. خودم را 
بغل كردم و ابتداي مسير زندگي ايستادم، قوي، مطمئن و اميدوار. حالا من هم سر 

جاي خودم بودم، بگذار زمان با همان ريتم هميشگي پيش برود... 
@ganjine_ketab
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